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58. INAUGURACJA 
ROKU AKADEMICKIEGO

W piątek, 4 października 2002 roku, Aula 
Główna była miejscem uroczystej inaugura
cji roku akademickiego 2002/2003. Już po
nad 33 tysiące studentów, w tym ponad 24 ty
siące na studiach dziennych, będzie kształcić 
się na 27 kierunkach studiów i 3 makrokierun- 
kach. Pierwszy rok rozpocznie ponad 9 tysięcy 
studentów, w tym blisko 7 tysięcy na studiach 
dziennych.
Po wejściu pocztu sztandarowego i orszaku 
złożonego z członków Senatu i honorowych 
gości Chór Politechniki Śląskiej i Akademicki 
Zespół Muzyczny odśpiewały hymn państwowy. 
Uroczystość otworzył rozpoczynający swoją 
kadencję JM Rektor prof. Wojciech ZIELIŃ
SKI, witając szczególnie przystępujących do 
im matrykulacji przedstawicieli studentów 
pierwszego roku, emerytowanych pracowni
ków Politechniki Śląskiej oraz Dostojnych 
Gości, wśród których byli:
Mirosław SEKUŁA, Prezes Najwyższej Izby 
Kontroli,
Jan SROKA, Dyrektor Generalny Śląskiego 
Urzędu Wojewódzkiego,
Lucjan KĘPKA, Wicemarszałek Województwa 
Śląskiego,
Ryszard OSTROWSKI, Przewodniczący Sejmi
ku Samorządowego Województwa Śląskiego, 
ks. bp Jan WIECZOREK, Ordynariusz Diece
zji Gliwickiej, 
ks. bp Gerard KUSZ, 
ks. bp. Rudolf PASTUCHA, 
p ro f Tadeusz WILCZOK, Rektor Śląskiej 
Akademii Medycznej i Przewodniczący Regio
nalnej Konferencji Rektorów Uczelni Akade
mickich,
prof Janusz JANECZEK, Rektor Uniwersytetu 
Śląskiego,
prof. Piotr WACH, Rektor Politechniki Opol
skiej,
ojciec Tacjan WÓJCIAK, Rektor Wyższego 
Seminarium Duchownego Zakonu Braci 
Mniejszych Prowincji Wniebowzięcia N.M.P., 
prof. Marek TROM BSKI, Rektor Akademii 
Techniczno-Humanistycznej w Bielsku-Białej, 
prof. Svend TR0ST, Rektor Vitus Bering Cen- 
tre for Higher Education, Horsens Polytechnic, 
Dania,
prof. Jerzy BUZEK, Prorektor Akademii Po
lonijnej w Częstochowie, były premier RP, 
prof. Józef KOSZKUL, Prorektor Politechniki 
Częstochowskiej,
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02 prof. Jan PYKA, Prorektor Akademii Ekono
micznej w Katow icach, 
prof. Jerzy ŚW IĄTEK, Prorektor Politechni
ki W rocławskiej,
dr Anna WALUGA, Prorektor Akademii M u
zycznej w Katow icach, 
prof. Jan MALICKI, Dyrektor Biblioteki Śląs
kiej;
Doktorzy Honoris Causa Politechniki Śląskiej, 
profesorowie: Andrzej BURGHARDT, A dolf 
M ACIEJNY, Jan SZARGUT, Stefan W Ę
GRZYN, Tadeusz ZAGAJEW SKI;
R ektorzy ubiegłych kadencji, profesorowie: 
Jerzy SZUBA, Antoni NIEDERLIŃSKI, Tade
usz CHM IELN IA K , W ilibald W INKLER, 
Bolesław POCHOPIEŃ.
JM Rektor przywitał również przedstawicieli 
placów ek dyplom atycznych akredytowanych 
w Polsce, Senatorów i Posłów Rzeczypospo
litej Polskiej, przedstawicieli władz sam orzą
dowych śląskich miast, w których Politechnika 
Śląska prowadzi działalność, przedstawicieli 
Polskiej Akademii Nauk, instytutów naukowo- 
badaw czych, ośrodków  badaw czo-rozw ojo
wych, biur projektowych, instytucji i przedsię
biorstw gospodarczych, finansowych, samorzą
dowych i prywatnych, placówek edukacyjnych 
i kulturalnych, przedstawicieli policji, wojska 
i straży pożarnej, przedstawicieli prasy, radia 
i telew izji, przedstaw icieli społeczności aka
demickiej Uczelni: pracowników i studentów, 
a także przedstawicieli organizacji i stowarzy
szeń pracowniczych i studenckich oraz Samo
rządu Studenckiego.

W zw iązku z rozpoczęciem  nowej kadencji 
władz rektorskich JM Rektor złożył na ręce 
Rektora minionej kadencji, prof. Bolesława

Pochopienia, najserdeczniejsze podziękowa
nia za włożony trud i jego znaczące efekty, wy
rażając nadzieję na udzielanie nowym  w ła
dzom Uczelni światłych rad oraz moralnego 
wsparcia.

Następnie JM przedstawił rozpoczynających  
kadencję Prorektorów:
prof. Ryszarda WILKA, Prorektora ds. Dydak
tyki,
prof. W ojciecha CHO LEW Ę, P rorektora 
ds. Organizacji i Rozwoju, 
prof. M ariana D O LIPSK IEG O , P rorektora 
ds. Nauki i W spółpracy z Przemysłem.

Chwilą ciszy zebrani uczcili pamięć Tych, 
którzy w minionym roku akademickim ode
szli z grona pracowników Uczelni. W  m inio
nym roku odeszli od nas na zawsze: 
prof. Wojciech BABCZYŃSKI 
prof. Jan CHOJCAN 
dr inż. M arek CZOP 
prof. Janusz DIETRYCH 
Jolanta IHNATOW ICZ 
Bożena KEMPA
mgr inż. Czesława KOLM EROW A
doc. Tadeusz KRZOSKA
M arta KUSZKA
mgr inż. Grażyna LASKA
dr inż. Andrzej PACH
dr inż. Eligiusz PASECKI
prof. Antoni PLAM ITZER
doc. Czesław POTOCKI
Kazimierz PRZYBYŁA
dr inż. arch. Aneta RYNCARZ-KAFKA
dr inż. Andrzej SOBAŃSKI
doc. Jerzy SZYM AŃSKI
prof. Tadeusz TEODOROWICZ-TODOROWSKI
Alina TOM CZYK
doc. Jan W ÓJCIKOW SKI
doc. Julian ZIELIŃSKI
student A leksander OLEŚ

Następnie JM Rektor przystąpił do wygło
szenia przemówienia inauguracyjnego.

W pierw szych zdaniach przem ów ie
nia JM  R ektor zw rócił uw agę, że 
obecny moment, gdy następuje prze
łom kadencji w ładz rektorskich, jest 
dobrym  m om entem  do w skazania 
w jak im  m iejscu znajduje się P o li
technika Śląska oraz do określenia za
m ierzeń na przyszłość.
O dnosząc się do aktualnego stanu 
Uczelni JM Rektor stwierdził, że w y
chodząc naprzeciw zapotrzebowaniu 
społecznemu, dzięki wielkiemu wysił
kowi kadry zw iększyliśm y ilość stu
dentów ponad czterokrotnie w ciągu 

ostatnich 10 lat i ponad dw ukrotnie 
w ciągu ostatnich pięciu lat, kształcąc aktu
alnie 33 tysiące studentów  na 12 w ydziałach 
i 30 kierunkach studiów. Odbyło się to dzię
ki pom ocy sam orządów m iast naszego regio



nu, które doceniając w agę edukacji, istotnie 
wspierały nasze działania dla rozwoju Politech
niki Śląskiej jako uczelni wielokampusowej. 
Politechnika Śląska postrzegana jest jako jedna 
z czołowych uczelni w kraju kształcąca swo
ich studentów na wysokim  poziom ie. Aby 
utrzym ać tę w ysoką pozycję trzeba podjąć 
nowe działania, wprow adzając powszechną 
akredytację kierunków i prow adzić dalszą 
modyfikację programów nauczania ze zwróce
niem szczególnej uwagi na wyrobienie nawy
ków samokształcenia i korzystania z informacji 
multimedialnych. Trzeba również rozszerzać 
formy nauczania poprzez promocję nauczania 
ustawicznego, nauczania przez internet i in
nych sposobów przekazywania wiedzy.
Poza rzetelną, nowoczesną wiedzą, kreatyw
nością i znajom ością języków  obcych, nasi 
absolwenci powinni odznaczać się odpowie
dzialnością oraz wysokim stopniem moralności 
i etycznego postępowania, co powinni przejąć 
od swoich nauczycieli. Należy im również 
umożliwić rozwijanie w trakcie studiów zain
teresowań naukowych, kulturalnych i sporto
wych.
Uczelnia powinna opierać swoją misję eduka
cyjną na trzech filarach:
- pierwszy, to nauki inżynierskie - podstawa 

naszej tradycji i renomy;
- drugi, to ścisłe nauki podstawowe, bez któ

rych nie byłoby współczesnej inżynierii;
- wreszcie trzeci filar, to społeczno-ekono

miczne otoczenie inżynierii.
Uczelnia oparta na takich podstawach, to no
woczesny uniwersytet techniczny XXI wieku. 
Odnosząc się do roli badań naukowych 
JM Rektor stwierdził, że działania w tym kie
runku powinny koncentrować się na stworze
niu struktur naukowych pozwalających na roz
wiązywanie problemów w obrębie jednej dys
cypliny oraz zagadnień interdyscyplinarnych, 
jak również promowaniu nowoczesnych kie
runków badawczych.
Z racji swojego położenia w centrum najwięk
szego okręgu przemysłowego w kraju Uczel
nia jest nie tylko kuźnią kadr dla przemysłu 
i władz samorządowych, ale poprzez ukierun
kowane badania naukowe powinna być stymu
latorem przemian w przemyśle i regionie. Po
litechnika nie wykorzystuje w pełni swej po
zycji w tym zakresie. W obliczu nowych moż
liwości pozyskania środków z Unii Europej
skiej na rozwój i modernizację regionu powin
niśmy szerzej włączyć się w te działania, aby 
ich część mogła zasilać budżet Uczelni. 
Należy też położyć bardzo duży nacisk na roz
wój kadry naukowej na najwyższym poziomie,

stwarzając na wydziałach sprzyjającą atm os
ferę do zdobywania stopnia doktora habilito
wanego i tytułu profesora, bowiem - mimo 
rozwoju studiów doktoranckich - proces ten był 
dotychczas niew spółm iernie wolniejszy od 
wzrostu ilości studentów na Uczelni.
JM Rektor zauważył, że w dziedzinie współpracy 
zagranicznej Politechnika Śląska zanotowała 
w ostatnich latach znaczny postęp. Mamy pod
pisanych i realizowanych wiele umów z zagra
nicznymi szkołami wyższymi i ośrodkami ba
dawczymi, uczestniczymy w wielu europejskich 
programach, ostatnio wyraźnie zaznaczyliśmy się 
w realizacji V programu ramowego jak również 
uzyskaliśmy z Unii Europejskiej finansowanie 
sześciu Centrów Doskonałości.
Odnosząc się do niedostatecznego finansowa
nia Uczelni tak ze strony Ministerstwa Eduka
cji Narodowej i Sportu jak  i Komitetu Badań 
Naukowych JM Rektor zwrócił uwagę na szu
kanie możliwości dalszego rozwoju Uczelni 
w uczestnictwie w programach unijnych, w tym 
VI programie ramowym, programach przedak
cesyjnych, oraz programach strukturalnych, 
głównie w programie "społeczeństwo oparte na 
wiedzy". Dlatego działania w tym kierunku 
uważamy za priorytetowe i jesteśmy w trakcie 
budowy struktur, które pozwolą na włączenie 
się w nie całej społeczności akademickiej. 
Mówiąc o miejscu uczelni wyższych w dzisiej
szym stanie postępu cywilizacyjnego JM Rek
tor zwrócił uwagę na dwojakość tej pozycji: 
z jednej strony to duży udział w wyścigu no
wych technologii i systemów kom unikacyj
nych, z drugiej zaś to również wielowiekowa 
tradycja, którą cechuje wolność wypowiada
nia się, szacunek dla cudzych poglądów, rze
telność, etyczne postępowanie i wysoki stopień 
moralności.
Na zakończenie przem ówienia JM Rektor 
zwrócił się do studentów:
".. .to dla Was jest ta uroczystość, abyście wie
dzieli, jak ważny jest akt wstąpienia w szeregi 
społeczności akademickiej z jej tradycją, jej 
wartościami, jej dobrym imieniem.
"Wolno dojrzewa człowiek. Wiele mu trzeba 
męstwa, aby się nie dać wiatrowi i rosnąć 
w górę i w głąb, by triumfalną zielenią zaszu
mieć w końcu ja k  dąb zwycięstwa... "
Życzę Wam Drodzy Studenci, abyście dobrze 
wykorzystali lata studiów, abyście wykazali się 
inwencją edukacyjną, abyście nam, nauczycie
lom, stawiali najwyższe wymagania. Bądźcie 
samodzielni. Samodzielne i aktywne studiowa
nie to dla Was droga do samodzielnego życia." 
Po zakończeniu przem ów ienia JM Rektor, 
wypowiadając tradycyjną formułę: "Rok aka
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02 dem icki 2002/2003 w Politechnice Śląskiej 
uw ażam  za otwarty, QUOD FELIX FAU- 
STUM FORTUNATUMQUE SIT" i trzykrot
nie uderzając berłem w stół otworzył nowy rok 
akademicki.

Nowy rok akademicki rozpoczął się 
od immatrykulacji kandydatów na 
studentów I roku. Prorektor ds. Dy
daktyki, prof. Ryszard W ILK popro
sił o w ystąpienie w ytypow anych 
przez w ydziały przedstaw icieli 
wszystkich kierunków studiów, którzy 
najlepiej zdali egzam iny wstępne.
W tej grupie znaleźli się:
Hanna SZUKALSKA 
Grzegorz ABRAM  
Rafał KOPEĆ 
M arcin PIĄTEK 
Bartłomiej BUK 
Anna DĄBROW SKA 
Beata SAGAN 
Karolina M AĆKÓW  
M agdalena W IDUCH 
M ichał W OJEW ÓDKA 
Jarosław RAK 
Joanna PASTERNAK 
Wojciech PILORZ 
Agnieszka BORYCA 
Anna M ałgorzata FIC 
Piotr Sergiusz NAW ROT 
A leksander SZLACHCIC 
Arkadiusz BULAK 
Aleksandra M YSZOR 
Maciej BLOCH 
Tomasz KOŁODZIEJ

Dawid KIN 
Anna BALIŃSKA 
K rzysztof GÓRNY 
M agdalena ZIELOSKO

Klaudia ŁAB AJ 
Maciej DYBULA 
Anna SW OROW SKA 
Adam LATACHA 
A leksandra BUJAK

Po złożeniu przez kandydatów  ślubow ania 
JM Rektor dokonał aktu im m atrykulacji, po 
którym Prorektor R. Wilk wręczył nowym stu
dentom indeksy. Uroczystość tego aktu podkre
śliły Chór i Zespół M uzyczny odśpiew aniem  
"Gaudę M ater Polonia".

W następnej kolejności JM Rektor pożegnał 
51 pracowników, którzy w minionym roku aka
dem ickim  przeszli na em eryturę. Byli w  tej 
grupie:
Gertruda ADAM SKA
doc. M arian BELLA
doc. Stanisław BŁASZCZYŃSKI
dr inż. Zbigniew BORTLICZEK
dr inż. Antoni CHM IELĄ
dr inż. Stanisław CHM IELNIAK
Regina CICHOW SKA
prof. Edward CICHOW SKI
m gr Janina CIESIOŁKA
Adela FURGOŁ
Grażyna GRYM OW ICZ
Krystyna GRYSZKIEW ICZ
Urszula HABER
dr inż. Józef HOPALUK
prof. Izabella HYLA
prof. W iktor JACKIEW ICZ
M aria JANECZEK
Anna JAWIEŃ
Lidia KALUS
dr Zbigniew KĄDZIOŁEK
Stanisław KOW ALIK
Józefa KŁOSOW SK A-W ERTYPOROCH
M ichał KRUPA
doc. Reginald KRZYŻAN OW SKI 
dr inż. Janusz LEKKI 
dr Bohdan ŁUKA SZEW ICZ



mgr inż. Henryka M ACIĄG-STERNIK
prof. A dolf MACIEJNY
dr inż. Andrzej M AŁACHOWSKI
mgr inż. Marian MICIŃSKI
dr inż. M arian MUSIALSKI
dr inż. Jan MYGA
mgr inż. Marek NADZIAKIEW ICZ
Waldemar OSTROWSKI
p ro f Tadeusz PFUTZNER
Lidia POLOCZEK
mgr Henryk ROGOWSKI
Jadwiga RUDAWIEC

Ingrid SĄCZAWA 
prof. Stanisław SŁODOWY 
Joachim SOBOCIK 
Alicja SPERCZYŃSKA 
prof. Jerzy STROJEK 
dr inż. Teresa SUWIŃSKA 
Marianna SZCZEPANIAK 
dr inż. Jerzy ŚLIWKA 
Stanisława ŚLUSARCZYK-ŁADA 
Janina TWARDOWSKA 
Marianna WIERBIŁOWICZ 
Maria WOCH 
Edyta WÓJCIK

Prorektor ds. Dydaktyki poinformo
wał o przyznaniu przez M inistra  
Edukacji Narodowej i Sportu sty
pendiów naukowych. Stypendia 
w wysokości 850 zł przez 10 miesię
cy otrzymali:
Ewelina BERNSTOCK (RM)
Ewa BIAŁECKA (RAr)
Agnieszka DROŻDŻ (RM)
Ewelina GIL (RM)
Maria KASPRZYK (ROZ)
Michał KAWULOK (RAu) 
Agnieszka KOWALIK (ROZ)
Michał KOZIELSKI (RAu)
Michał KROMPIEC (RCh)
Wojciech MAJKA (RIE)

Paweł MARKIEWICZ (RAu)
Bożena PIĄTEK (RMF)
Anna POLAKOWSKA (RMF)
Teresa SZMIDLA (ROZ)
Jacek WIŚNIEWSKI (RIE)
Grzegorz ZIELIŃSKI (RAu)
Najlepszym spośród absolwentów wręczono 
przyznane uchwalą Senatu M edale 
OMNIUM STUDIOSORUM  OPTIMO. 
Otrzymali je  następujący absolwenci: 
mgr inż. arch. Anna WŁODARCZYK, absol
wentka Wydziału Architektury,

mgr inż. Tadeusz PIETRASZEK, ab
solwent Wydziału Automatyki, Elek
troniki i Informatyki, 
mgr inż. Mirosław OSYS, absolwent 
Wydziału Matematyczno-Fizycznego, 
mgr inż. Katarzyna PIÓRKOWSKA, 
absolwentka W ydziału Organizacji 
i Zarządzania.
Nagrodzeni M edalem absolwenci 
otrzymali równocześnie nagrodę 
I stopnia, która stanowi dwukrotne 
najniższe wynagrodzenie zasadnicze 
asystenta i wynosi 2660 zł.
Nagrody II stopnia w wysokości 1995 zł 
otrzymali następujący absolwenci: 
mgr inż. Magdalena RATAJEWSKA, 

absolwentka Wydziału Budownictwa, 
mgr inż. Gabriela BERGER, absolwentka 
Wydziału Chemicznego, 
mgr inż. Marcin ZYGMANOWSKI, absolwent 
Wydziału Elektrycznego, 
mgr inż. Ewelina FRAŃCZAK, absolwentka 
Wydziału Górnictwa i Geologii,

mgr inż. Edyta JAROS, absolwentka Wydziału 
Inżynierii Środowiska i Energetyki, 
mgr inż. Sebastian RZYDZIK, absolwent Wy
działu Mechanicznego Technologicznego, 
mgr inż. Anna WITKOWSKA, absolwentka 
Wydziału Inżynierii Materiałowej i Metalurgii, 
mgr inż. Mariusz WANDOR, absolwent Wy
działu Transportu.
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gnięć i satysfakcji w pracy zawodowej i w 
życiu osobistym  Prorektor ds. D ydaktyki, 
prof. R. Wilk, poinformował równocześnie, że 
mgr inż. Tomasz Krawczyk uzyskał jednora
zowe stypendium w wysokości 2000 zł, ufun
dowane przez Kapitułę Funduszu im. Jana Bin- 
kiew icza dla najlepszego studenta Wydziału 
Chemicznego.
Prorektor R. Wilk poinform ował również, że 
rozstrzygając konkurs Fundacji Ekologicz
nej "Silesia" na najlepsze prace m agister
skie z dziedziny ekologii, wykonane w uczel
niach województwa śląskiego w roku aka
demickim 2001/2002, Kom isja Konkursowa 
przyznała I m iejsce absolwentkom  W ydziału 
Inżynierii Środowiska i Energetyki 
m gr inż. Sylwii BRZEZICKIEJ oraz mgr inż. 
Annie LAMEL.
W yróżniona praca, wykonana pod kierow nic
twem prof. Janusza W andrasza, nosi tytuł: 
"Analiza gospodarki w gm inie Częstochow a 
z uwzględnieniem realizacji procesów termicz
nych".

O prowadzenie części uroczystości, dotyczącej 
wręczenia odznaczeń, JM Rektor poprosił Pro
rektora ds. Organizacji i Rozwoju, prof. Woj
ciecha Cholewę.
Prorektor W. Cholew a poinform ował, że de
cyzją JM Rektora przyznano Odznakę "Za

służonemu dla Politechniki Śląskiej" Janowi 
U. WOLFFOWI z Vitus Bering Centre for Hi- 
gher Education, Horsens, Dania. Poinformował 
również, że odznaki, które przyznano pracow
nikom zostaną w ręczone 28 października br. 
Krzyż Komandorski z Gwiazdą Orderu Od
rodzenia Polski otrzym ał 
prof. M irosław CHUDEK (wręczenie w War
szawie)
K rzyż K om andorski O rderu O drodzenia  
Polski otrzym ał

prof. Antoni NIEDERLIŃSKI 
Krzyże Oficerskie Orderu Odrodzenia Pol
ski otrzymali:
prof. Tadeusz CHM IELNIAK 
doc. Szczepan W YRA 
prof. Andrzej ZIĘBIK
Krzyże K aw alerskie O rderu O drodzenia  
Polski otrzymali: 
prof. Jan KAŁUSKI 
prof. Stanisław KOZIELSKI 
prof. Stanisław M AJEW SKI 
prof. Jerzy ŚW IDER 
prof. M irosław ZABOROW SKI 
prof. Jan ZAWADIAK 
Aktu dekoracji dokonał mgr inż. Jan SROKA, 
Dyrektor Generalny Śląskiego U rzędu W oje
wódzkiego.
Prorektor W. Cholewa poinform ował, że w rę
czenie Złotych, Srebrnych i Brązowych Krzyży 
Zasługi nastąpi 14 październ ika br. w  Auli
G łów nej.

Minister Edukacji Narodowej i Sportu nadal
40 pracownikom Uczelni M edale Komisji
Edukacji Narodowej. Medale otrzymali:
prof. Jan ADAM CZYK
dr inż. Jan ADAM CZYK
prof. Bernard BARON
prof. Józef BENDKOW SKI
doc. Stanisław BŁASZCZYŃSKI
dr inż. Adam BŁASZKOW SKI

prof. Jolanta BOHDZIEW ICZ 
prof. Andrzej BUCHACZ 
dr inż. Zdzisław  BULSKI 
prof. Tadeusz BURCZYŃSKI 
dr inż. W ładysław  CIĄŻYŃSKI 
dr K rzysztof CZAPLA 
dr inż. Roman DOM AGAŁA 
dr hab. inż. Bronisław  DRAK 
prof. Tadeusz GLINKA 
prof. W itold GNOT 
prof. B ronisław a HAN AK 
prof. Andrzej HŁAW ICZKA 
prof. Nina JÓZWA 
prof. Jan KOSM OL 
prof. Joachim  KOZIOŁ 

prof. Stanisław KRZEM IEŃ 
mgr Zofia LEBIEDZKA 
prof. Adam LISIK 
dr inż. Jerzy M AZUR 
prof. M arian NOW AK 
prof. M ichał PALICA 
dr inż. Stanisław PIETRASZEK  
prof. Ernest PŁONKA 
prof. Zbigniew POPIOŁEK 
prof. Andrzej RUSIN 
prof. Jerzy RUTKOW SKI



prof. mgr art. rzeźbiarz Stanisław SŁODOWY
dr inż. Wiesława SPECJAŁ
prof. Jerzy STROJEK
prof. Stanisław ŚCIESZKA
prof. Eugeniusz ŚWITOŃSKI
prof. Stanisław TKACZYK
prof. Edward TOMASIAK
prof. Andrzej WITKOWSKI
Medale wręczyli Rektorzy: prof. B. Pochopień
i prof. W. Zieliński.

Dalszą część uroczystości, dotyczącą wręcze
nia nagród, poprowadził Prorektor ds. Nauki 
i Współpracy z Przemysłem, prof. Marian DO- 
LIPSKI. Prorektor M. Dolipski poinformował, 
że M inister Edukacji Narodowej i Sportu 
przyznał za rok 2001 8 nagród, w tym 5 in
dywidualnych i 3 zespołowe.
Nagrody indywidualne otrzymali: 
dr inż. Iwona BENEK za pracę doktorską 
pt. "Modernizacja architektury mieszkaniowej 
w aspekcie potrzeb osób niepełnosprawnych", 
dr inż. Jacek JUNAK za pracę doktorską 
pt. "Analiza możliwości zastosowania falow
nika klasy E z tranzystorami typu MOSFET do

wysokoczęstotliwościowego nagrzewania in
dukcyjnego",
dr hab. inż. Krystyna KONIECZNY za pracę 
habilitacyjną pt.: "Ultrafiltracja i mikrofiltracja 
w uzdatnianiu wód do celów komunalnych", 
dr hab. inż. Piotr FEDELIŃSKI za pracę ha
bilitacyjną pt.: "Metoda elementów brzego
wych w analizie dynamicznej układów od- 
kształcalnych z pęknięciami", 
prof. dr hab. inż. Józef WOJNAROWSKI za 
kształcenie kadr (wręczenie w Warszawie). 
Nagrody zespołowe otrzymali:
Zespół w składzie prof. dr inż. Andrzej AJDU- 
KIEWICZ i doc. dr hab. inż. Jakub MAMES za 
podręcznik pt. "Betonowe konstrukcje sprężone", 
Zespół w składzie prof. dr hab. inż. Tadeusz 
CHMIELNIAK, dr hab. inż. Andrzej RUSIN, 
prof. nzw. w Politechnice Śląskiej oraz mgr inż. 
Kamil CZWIERTNIA za monografię pt. "Tur
biny gazowe",
Zespół w składzie prof. dr hab. inż. Tadeusz 
BURCZYŃSKI i doc. dr inż. Roman BĄK za 
podręcznik pt. "W ytrzymałość m ateriałów 
z elementami ujęcia komputerowego". 
Nagrody wręczył JM Rektor.

Następnie Prorektor W. Cholewa przedstawił 
rezultaty konkursu "Mój pomysł na biz
nes", zorganizowanego wspólnie przez Poli
technikę Śląską i Górnośląski Zakład Elektro
energetyczny. Konkurs miał na celu stworze
nie i realizację przedsięwzięć biznesowych, 
które wykorzystują przyjazne środowisku tech
nologie, charakteryzują się innowacyjnością 
rozwiązań technicznych oraz wykazują pomy
sły nowatorskie i nowoczesne pod względem 
zastosowania i wdrożenia technologii. Nagro
dy w łącznej wysokości 140 000 zł ufundował 
Górnośląski Zakład Elektroenergetyczny. 
Pierwszą nagrodę w wysokości 50 000 zł 
przyznano za opracowanie pt. "Systemy inte
ligentnych robotów autonomicznych". 
Autorami opracowania są pracownicy naukowi 
Wydziału Elektrycznego, Instytutu Elektrotech
niki Teoretycznej i Przemysłowej: mgr inż. 
Tomasz STENCEL, m gr inż. Maciej SAJ- 
KOWSKI, prof. Kazimierz GIERLOTKA, 
prof. Bogusław GRZESIK.
Drugą nagrodę w wysokości 35 000 zł przy
znano za opracowanie pt. "Projektowanie i wy
twarzanie aparatury kontrolno-pomiarowej dla 
biologicznych oczyszczalni ścieków". 
Autorami opracowania są pracownicy naukowi 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki, 
Katedry Biotechnologii Środowiskowej, Insty
tutu Maszyn i Urządzeń Energetycznych oraz 
Katedry Biotechnologii Środowiskowej: prof. 
dr hab. inż. Korneliusz MIKSCH, dr inż. Piotr
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O STRO W SKI, dr inż. Joanna SURM ACZ- 
GÓRSKA.

WRĘCZENIE
ODZNACZEŃ

PAŃSTWOWYCH
14 października br. w auli uczelnianej odbył się 
z okazji Dnia Nauczyciela koncert Chóru Po
litechniki Śląskiej oraz Akademickiego Zespo
łu Muzycznego. W trakcie koncertu 96 pracow
ników  Uczelni otrzym ało odznaczenia p ań 
stwowe - Złote, Srebrne i B rązow e K rzyże 
Zasługi. O dznaczenia w ręczał Jan SROKA, 
Dyrektor G eneralny Śląskiego U rzędu W oje
w ódzkiego, wraz z JM  R ektorem , prof. W. 
ZIELIŃSKIM. Wykonawcy koncertu pięknym 
śpiewem gratulowali odznaczonym .

Złote Krzyże Zasługi otrzymali:
prof. Tadeusz BURCZYŃSKI
dr inż. Edward CEM PIEL
dr inż. K rzysztof Tomasz CHLIPALSKI
dr hab. inż. Andrzej Konrad GRUSZCZYK
dr inż. M arianna HERCZYK
dr inż. Romuald Antoni KAZIM IERZ
dr inż. Ryszard Jan MAJCE1RZAK
prof. Jerzy Paweł OKRAJNI
inż. Alojzy Antoni OPPELT
prof. M arek POZZI
prof. Paweł SOWA
dr inż. Andrzej Tadeusz W O JEW ÓD K A

Srebrne Krzyże Zasługi otrzymali:
prof. Ryszard Andrzej BIAŁECKI
dr hab. inż. Jerzy Bogusław  BODZENTA
mgr Janina CIESIOŁKA
dr W aldemar Kazim ierz CZAJKOW SKI
mgr Halina Genowefa DELEW ICZ
dr inż. M aria Stanisława DZICZK OW SK A
dr inż. Leszek DZICZKOW SKI
dr hab. inż. Piotr Józef FEDELIŃ SKI
dr hab. inż. Jarosław  Piotr FIGW ER

Następnie uczestnicy uroczystości z 
wielkim zainteresowaniem wysłuchali wykła
du inauguracyjnego prof. Ewarysta TKACZA 
z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informa
tyki na tem at: "Inżynieria genetyczna czy 
sztuczne narządy - wyzwanie nowego wieku". 
Na zakończenie uroczystości JM Rektor, prof. 
W. Zieliński, podziękow ał uczestnikom i tym 
wszystkim, którzy tę uroczystość przygotowali. 
W szczególności JM Rektor skierował podzię
kowania pod adresem: Akademickiego Chóru 
Politechniki Śląskiej pod dyrekcją Czesława 
Freunda, Akademickiemu Zespołowi M uzycz
nemu pod dyrekcją Krystyny Krzyżanowskiej- 
Łobody i A kadem ickiem u Zespołowi Tańca 
Politechniki Śląskiej "Dąbrow iacy" pod dy
rekcją Leszka Hołuja za zapewnienie oprawy 
artystycznej i organizacyjnej inauguracji. 
Odśpiewanie przez połączone zespoły "Gau
deamus Igitur" oraz końcowe uderzenie w stół 
rektorskim  berłem  zakończyło uroczystości 
inauguracyjne.
Tradycyjny toast w sali Senatu wzbogacił at
m osferę tego uczelnianego święta.

Fotografie: W. Kalinowski

Trzecią nagrodę w wysokości 25 000 zł przyznano 
za: "Opracowanie konstrukcji, technologii wykona
nia i metodyki zabiegu operacyjnego 
wkładki-implantu do stawu biodrowego 
człowieka oraz protezy zewnętrznej".
Autorami opracowania są pracownicy 
naukowi W ydziału Górnictwa i Geo
logii, Instytutu Mechanizacji Górnic
twa: dr inż. K rzysztof FILIPOW ICZ 
i dr inż. A leksander KOWAL.
Trzy w yróżnienia po 10 000 zł ex 
aeąuo przyznano następującym  oso
bom: m gr inż. Tom aszowi M U ZY 
KOWI, mgr inż. Boguszowi METLA- 
KOW I i m gr inż. M ałgorzacie MU- 
SIOŁ-W OJCIECHOW SKIEJ.



dr inż. Maciej GONET 
dr inż. Bogusław GRADOŃ 
dr inż. Jacek Tomasz IZYDORCZYK 
Ryszard JAKUBAS 
dr inż. Jacek Tadeusz KONOPACKI 
dr inż. Stanisław Marian KUCYPERA 
prof. Jacek M arek ŁĘSKI 
dr inż. Jacek MAJEWSKI 
mgr inż. Ewa MIANOWSKA 
dr inż. Arkadiusz Franciszek MĘŻYK 
dr inż. Katarzyna Anna MOŚCIŃSKA 
mgr inż. Maria Jolanta PACEK 
inż. Lesław PŁACHETKO 
dr inż. Zbigniew Andrzej RYMARSKI 
mgr inż. Maria Jolanta RZEPKA 
dr inż. arch. Krystian Dorian STANGEL 
dr inż. Ewa Krystyna STRASZECKA 
dr inż. Piotr W łodzimierz STRZAŁKOWSKI 
dr hab. inż. Piotr Maria SYNOWIEC 
mgr inż. Janina SZEWC 
dr hab. inż. Wojciech Stanisław 
SZKLINIARZ
dr inż. Stanisław Henryk 
SZWEDA
prof. Józef Karol ŚLEZIONA 
dr inż. Janusz TOKARSKI 
Zygmunt W ŁODARCZYK 
Maria WOCH
dr inż. Teresa Maria ZAREMBA 
mgr inż. Prot Łukasz ZIAJA 
Czesław ZIOBER

inż. Aleksandra BOROWIECKA
dr inż. Mirosław CHOLEWA
dr Adam Paweł CZECH
dr inż. Anna Maria DĄBROWSKA-TKACZYK
Renata FRĄCZEK
dr inż. Romuald GRZENIK
Grażyna Regina GÓRECKA
Wiesława Maria JANICKA
dr inż. Zbigniew Michał KACZMARCZYK
dr inż. Dariusz Jan KANIA
dr inż. Marcin Stanisław KASPRZAK
dr inż. Henryk Antoni KASPRZYK
dr Stanisław Kazimierz KIEŁTYKA
mgr Maria Barbara KINGSFORD-GOLINOW-
SKA
dr inż. Wojciech Maciej KLIMAS
dr inż. Zygmunt Adam KORBAN
dr inż. Barbara Ewa KULESZ
Maria LANGIER
Łucja Helena LEWANDOWSKA
dr inż. Bogusław Edward ŁAZARZ
dr inż. Jacek MAĆKOWSKI
mgr inż. Zbigniew MADERAK
Dorota Elżbieta MATLIŃSKA
dr Krystyna Halina MIŚTA
Danuta Jadwiga MITEK
Józef OLECHA
Alfred PIOSECZNY
dr inż. Paweł PODOLSKI
dr inż. Krzysztof Mieczysław PUCHER
dr inż. Andrzej Kazimierz PUŁKA
dr inż. Tomasz Jerzy RADKO
dr inż. Tomasz Marek RUSEK
dr inż. Edward Franciszek SIWY
dr inż. Andrzej Józef STUDNICKI
dr inż. Roman ŚCIGAŁA
dr inż. Janusz ŚLIWKA
mgr Maria TUREK

dr inż. Bernard WITEK
dr inż. Adam Zbigniew ZARYCHTA

Brązowe Krzyże Zasługi otrzy
mali:
dr Zdzisław ADAMCZYK 
Urszula BIERNAT 
dr inż. Tomasz Wojciech BISKUP

pa
źd

zie
rn

ik 
20

02



pa
źd

zie
rn

ik 
20

02

12

dr Piotr Jakub ZAWADZKI

ODZNAKI
POLITECHNIKI

ŚLĄSKIEJ
28 października br. R ektor W. ZIELIŃSKI 
wręczał odznaki "Zasłużonem u dla Politech
niki Śląskiej" długoletnim pracownikom Uczel
ni, którzy wyróżnili się w swojej pracy zawo
dowej. Zostali nimi uhonorowani: 
M agdalena BABCZYŃSKA 
dr inż. Eugeniusz BARON

mgr inż. Barbara BARGIEŁA 
dr inż. arch. Teresa BIERNOT 
Janina BŁAŻYCA 
dr inż. Grzegorz BOBKOW SKI 
mgr Aleksandra CHM URA 
Halina CHW EDOROW ICZ 
dr Dorota CZAJA-POŚPIECH 
mgr Zdzisława CZYŻ 
Bożena DOBOSZ 
m gr inż. Lech DOM AGAŁA 
Andrzej DROŹDZIOK 
Gizela DUDEK 
Aldona FIJAŁKOW SKA 
Halina FOJCIK
mgr inż. Elżbieta GRABOW SKA 
dr inż. Grażyna HAT-GARNCARZ 
dr Danuta JAM A 
Tadeusz KEMPA
dr Krystyna K OBYLAŃSKA-SZKARADEK 
Halina KOKOSIŃSKA 
dr hab. Stanisław KOCHOW SKI 
dr inż. Barbara KOT 
Andrzej KOZAKIEW ICZ 
dr Jerzy KRZAK 
dr Barbara LUKS-O GRODNIK 
dr inż. Zygfryd LUPA 
mgr Hanka ŁĄCKA-SZCZUDŁO 
inż. Stanisław M ARFIANY 
M ariola M ASZTALERZ 
dr inż. Kazimierz M IŚKIEW ICZ 
Elżbieta NOW AKOW SKA 
dr inż. Jan OKOŁO-KUŁAK 
Sylwia PIĄTEK 
dr inż. M ichał PŁOCH 
Zdzisław PRZYBYSZEW SKI 
Stanisław SIW ULEC 
Grażyna STANUCH 
dr inż. arch. Krystian STANGEL 
mgr Irena SZLEZINGER 
M aria TONDYGROCH 
dr inż. M arian TUREK 
prof. Jacek W ŁODARCZYK 
dr inż. Antoni W OJACZEK 
m gr M aria ŻUCHOW SKA 
Ponadto na wniosek W ydziału Inżynierii M a
teriałowej i Metalurgii zostali odznaczeni: 
Marian STAJNO, Wiceprezydent Miasta Bytomia, 
Doc. Ing. Stanisław TULEJA, z Wydziału Hut
niczego Uniwersytetu Technicznego Koszyce, 
Słowacja
K rzysztof WÓJCIK, Prezydent M iasta Byto
mia.
W uroczystości, która odbyła się w Sali Sena
tu, uczestniczyli - poza wyróżnionymi - prorek
torzy W. CHOLEWA i M. DOLIPSKI oraz dy
rektor B. M IANOWSKA.

Po uroczystości JM  Rektor przyjął odznaczo
nych pracowników lampką wina w sali Senatu.

Fotografie; W. Kalinowski



■ 28 października odbyło się II zwyczajne 
posiedzenie Senatu. Porządek dzienny przewi
dywał (w skrócie): zaopiniowanie wniosku 
Uniwersytetu Zielonogórskiego w sprawie 
nadania tytułu doktora honoris causa profeso
rowi Tadeuszowi Kaczorkowi, podjęcie uchwa
ły o odnowieniu doktoratu profesorowi Jerze
mu Szubie, uzupełnienie składu Senackiej Ko
misji ds. Budżetu i Finansów, zatwierdzenie 
regulaminów komisji senackich, uchwalenie 
terminarza wyborów do Komisji Dyscyplinar
nej dla Nauczycieli Akademickich, zatwierdze
nie sprawozdania z działalności Wydawnictwa 
Politechniki Śląskiej za okres 1.09.1997 -
31.12.2002 oraz sprawy bieżące i wolne wnio
ski. W posiedzeniu uczestniczyło 48 członków 
Senatu i 9 zaproszonych gości.
Posiedzenie otworzył JM Rektor prof. W. ZIE
LIŃSKI, który powitał wszystkich bardzo ser
decznie i na podstawie listy obecności stwier
dził prawomocność obrad. Następnie powoła
no Komisję Wniosków i Uchwał w składzie: 
dr inż. Stanisław WALUŚ i dr inż. Ryszard 
KLISZCZEWICZ oraz jednomyślnie przyjęto 
porządek obrad.

■ Realizując Uchwałę Senatu nr 1/2/2001/ 
2002 prof. J. KLAMKA odczytał swoją opinię 
w sprawie nadania tytułu doktora honoris 
causa profesorowi Tadeuszowi Kaczorkowi.
Działalność naukowa prof. T. Kaczorka kon
centruje się wokół zagadnień automatyki 
i elektrotechniki ze szczególnym uwzględnie
niem teorii sterowania. Jego dorobek naukowy 
liczy ponad 600 pozycji, w tym 16 książek 
i monografii, większość z nich ma zasięg świa
towy. 20 Jego wychowanków uzyskało tytuł 
profesora. Piastował wiele funkcji kierowni
czych w Politechnice Warszawskiej, był dyrek
torem Stacji Naukowej PAN w Rzymie, człon
kiem Centralnej Komisji ds. Tytułu i Stopni 
Naukowych, członkiem KBN. Od 1998 roku 
jest członkiem rzeczywistym PAN. Był wielo
krotnie wyróżniany nagrodami Ministra Eduka
cji. Po przeanalizowaniu sylwetki i osiągnięć 
prof. T. Kaczorka prof. J. KLAMKA proponuje 
wyrażenie pełnego poparcia dla wniosku.
W wyniku głosowania w którym na 48 głosu
jących oddano 43 głosy ważne, w tym 43 gło
sy "tak", Senat podjął uchwałę o pozytywnym 
zaopiniowaniu wniosku Uniwersytetu Zielono
górskiego w sprawie nadania tytułu doktora

honoris causa profesorowi Tadeuszowi Kaczor
kowi.

■ W związku z wnioskiem o odnowienie po 
50 latach doktoratu profesorowi Jerzemu 
SZUBIE, Jego sylwetkę przedstawił Dziekan 
Wydziału Chemicznego, prof. J. SUWIŃSKI. 
Prof. J. SZUBA rozpoczął pracę naukową już 
w 1939 roku. Przerwał ją  udział w kampanii 
wrześniowej i konspiracji, udział w Powstaniu 
Warszawskim i pobyt w obozach jenieckich. Po 
wyzwoleniu osiągnął bardzo wysoką pozycję 
naukową w zakresie przerobu ciekłych węglo- 
pochodnych, upłynniania węgla i otrzymywa
nia paliw silnikowych. Zajmował wiele waż
nych stanowisk w nauce polskiej i został wy
różniony wieloma nagrodami Ministra Eduka
cji oraz orderami i odznaczeniami państwowymi. 
Jego sylwetka znajduje się w słowniku biogra
ficznym "Współcześni uczeni polscy" (2001 r.). 
W tajnym głosowaniu na 48 ważnych głosów 
było 45 "tak", 1 głos "nie", 2 głosy wstrzymu
jące. W wyniku głosowania Senat podjął 
uchwałę o odnowieniu tytułu i godności dok
tora nauk technicznych profesorowi Jerzemu 
Szubie.
■ Projekty regulaminów poszczególnych ko
misji senackich były przedstawiane kolejno.
• Rektor prof. W. ZIELIŃSKI poinformował, 

że Senacka Komisja ds. Budżetu i Finansów 
uznała, iż w jej składzie powinna znajdować 
się również Pani Kwestor mgr Krystyna 
PRĘDA. W wyniku jednomyślnego głosowa
nia 48 członków Senatu pani mgr K. PRĘ
DA została powołana w skład Komisji na 
bieżącą kadencję.

• Prorektor prof. W. CHOLEWA zapoznał Se
nat z propozycją regulaminu Komisji ds. Bu
dżetu i Finansów. W jawnym głosowaniu Se
nat jednomyślnie zatwierdził regulamin.

• Rektor prof. W. ZIELIŃSKI zapoznał Senat 
z propozycją regulaminu Komisji ds. Dydak
tyki. Na temat regulaminu wypowiedziała 
się dr B. PALUCHIEWICZ. W jawnym gło
sowaniu Senat jednomyślnie zatwierdził re
gulamin.

• Prorektor prof. W. CHOLEWA przedstawił 
propozycję regulaminu Senackiej Komisji 
ds. Godności Honorowych. W jawnym gło
sowaniu Senat jednomyślnie zatwierdził re
gulamin.

• Prorektor prof. M. DOLIPSKI zapoznał 
Senat z propozycją regulam inu Komisji 
ds. Kadry Naukowej. Po dyskusji, w której 
udział wzięli: Rektor prof. W. ZIELIŃSKI,

pa
źd

zie
rn

ik 
20

02



pa
źd

zie
rn

ik 
20

02 prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. J. SUWIŃ- 
SKI, prorektor prof. M. DOLIPSKI, Senat 
w głosowaniu jawnym jednomyślnie zatwier
dził regulamin.

• Prorektor prof. W. CHOLEWA przedstawił 
propozycję regulam inu Senackiej Komisji 
S tatutow ej. Po dyskusji, w której udział 
wzięli: prof. J. SUWINSKI, prorektor p ro f 
W. CHOLEWA i Rektor prof. W. ZIELIŃ
SKI, Senat w głosow aniu jaw nym  jed n o 
myślnie zatwierdził regulamin.

■ Rektor prof. W. ZIELIŃSKI po wprowadze
niu Zebranych w zagadnienie wyborów do Ko
misji Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Akade
mickich, po czym zaproponował projekt 
uchwały w sprawie terminarza wyborów. Senat 
w głosowaniu jaw nym  jednom yślnie podjął 
stosowną uchwałę.

■ W punkcie dotyczącym zatwierdzenia spra
wozdania z działalności Wydawnictwa Politech
niki Śląskiej uczestniczyli Pani Kierownik Wy
dawnictwa mgr Elżbieta LEŚKO oraz Redaktor 
Naczelny prof. Zygmunt KLESZCZEWSKI, 
który to sprawozdanie przedstawił. W  ożywionej 
dyskusji udział wzięli: prof. L. DOBRZAŃSKI, 
prof. J. SUWIŃSKI, prof. J. DZIUBIŃSKI, 
dr J. WŁODARCZYK, p ro f K. PROBIERZ 
i prof. T. GLINKA. Na stawiane przez nich pyta
nia odpowiadała mgr E. LEŚKO. W podsumo
waniu Rektor prof. W. ZIELIŃSKI stwierdził, iż 
z dyskusji wynika, że Wydawnictwo jest postrze
gane bardzo pozytywnie, dlatego należałoby 
skoncentrować się na wydawaniu większej ilości 
podręczników niż skryptów, które nie liczą się 
w ocenie KBN i nie są doceniane na zewnątrz. 
Rektor podziękował Redaktorowi Naczelnemu 
oraz Pani Kierownik za dotychczasową pozy
tywną pracę, życząc sukcesów w dalszym dosko
naleniu działalności.
Senat przyjął do w iadom ości sprawozdanie 
z działalności W ydaw nictw a za okres 
1.09.1997-31.12.2002.

■ W sprawach bieżących i wolnych wnio
skach poruszono szereg bieżących tematów:

• Rektor p rof W. ZIELIŃSKI omówił ostatecz
ne wyniki naboru kandydatów na I rok studiów. 
Na studia dzienne przyjęto 6590 osób spośród 
11946 kandydatów , na studia wieczorowe 
2007 osób spośród 2641 kandydatów.

• Prorektor W. CHOLEWA poinformował, że 
w konkursie do projektu "Superpracownia 
2002" zespół z Wydziału Organizacji i Za
rządzania otrzymał sfinansowanie pracowni

komputerowej. Prorektor złożył gratulacje 
przedstawicielom Wydziału.

• Prorektor M. D O LIPSK I poinform ow ał 
o wynikach XXI edycji M istrzostw  Polski 
Politechnik. W śród 18 politechnik startują
cych w 44 dyscyplinach Politechnika Śląska 
zajęła III miejsce. N a I miejscu znalazła się 
Politechnika Warszawska, na II - Politechni
ka Gdańska. W M istrzostwach Polski Szkół 
Wyższych Politechnika Śląska zajęła wśród 
118 sklasyfikowanych uczelni VI miejsce. 
Prorektor poinformował również o rozpoczę
ciu nowego sportowego roku akademickiego 
turniejem halowej piłki nożnej.

• Dr K. CZAPLA wręczył JM Rektorowi pu
char za zdobycie III m iejsca w M istrzo
stwach Polski Politechnik.

• P rzedstaw iciel Sam orządu S tudenckiego 
zwrócił się z prośbą o w yznaczenie przez 
Dziekanów godzin dziekańskich w czwartek 
przed dniem W szystkich Świętych.

KRO NIKA  
REKTORSKA

■ W związku z rozpoczęciem roku akademic
kiego JM Rektor W. ZIELIŃ SK I brał udział 
w uroczystych inauguracjach w następujących 
uczelniach śląskich:
1.10. w Uniwersytecie Śląskim,
2.10. w Akademii Muzycznej im. Karola Szy

manowskiego w Katowicach,
3.10. w Politechnice W rocławskiej,
9.10. w Akademii Techniczno-Ekonomicznej 

w Bielsku-Białej.

■ Prorektor ds. Dydaktyki Ryszard K. W ILK 
uczestniczył w inauguracjach: 1 października 
br. w Uniwersytecie Opolskim, a 3 październi
ka w Politechnice Krakowskiej.

■ Prorektor ds. Nauki i Współpracy z Przemy
słem M. DOLIPSKI uczestniczył w inaugura
cjach: 2 października br. w W yższej Szkole 
Pedagogicznej w Częstochowie, a 8 październi
ka w A kadem ii W ychow ania F izycznego 
w Katowicach.

■ 5 października br. na Placu K rakow skim  
odbyła się uroczystość przekazania sztandaru 
23. "Śląskiej" Brygadzie Obrony Terytorialnej 
w Gliwicach. W uroczystości wzięli ze strony 
Uczelni rektorzy B. PO CHO PIEŃ i W. ZIE-



LIŃSKI - członkowie Społecznego Komitetu 
Fundatorów Sztandaru.

■ 7 października br. w Internationales Hoch- 
schulinstitut Z ittau odbyło się posiedzenie 
Rady IHI, na którym omówiono aktualne spra
wy związane z organizacją zerowego roku aka
demickiego oraz przygotowań do obchodów 
10. rocznicy pow stania IHI. W tym samym 
dniu odbyła się uroczysta inauguracja roku 
akadem ickiego połączona z im m atrykulacją 
studentów I roku z Czech, Niemiec, Polski, 
Słowacji i Węgier. Naszą Uczelnię reprezento
wali JM Rektor prof. W. ZIELIŃSKI oraz prof. 
J. BENDKOWSKI (więcej o IHI - patrz "God
ne odnotowania").

■ 9 października br. prorektorzy: R. WILK 
i M. DOLIPSKI wzięli udział w uroczystej in
auguracji akadem ickiego roku sportowego 
2002/2003 w Politechnice Śląskiej, połączonej 
z pierwszym Dniem Sportu Wydziału Górnic
twa i Geologii.

■ 10 października br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
spotkał się z Zespołem Oceniającym Komisji 
Akredytacyjnej Uczelni Technicznych, który 
przeprowadził ocenę kierunku M echanika 
i Budowa Maszyn na Wydziale Inżynierii Śro
dowiska i Energetyki.

■ 16 października br. odbyła się uroczysta in
auguracja roku akadem ickiego w Zespole 
Szkół Wyższych w Rybniku, połączona z prze
kazaniem Politechnice Śląskiej budynku Cen
trum Upowszechniania Technologii Informa
tycznych (patrz inform acja z życia CKI). 
W uroczystości udział wzięli rektorzy B. PO
CHOPIEŃ i W. ZIELIŃSKI.

■ 16 października br. odbyło się uroczyste 
posiedzenie Senatu Akademii Górniczo-Hutni
czej w Krakowie, w czasie którego prof. 
dr hab. inż. Jan Węglorz z Politechniki Poznań
skiej otrzymał insygnia godności doktora hono
ris causa AGH. Politechnikę Śląską reprezento
wał Prorektor M. DOLIPSKI z adresem od 
JM Rektora W. ZIELIŃSKIEGO.

■ 16 października br. Prorektor M. DOLIP
SKI brał udział w otwarciu wystawy wytwo
rów firm górniczych zorganizowanej z okazji 
X Międzynarodowego Sympozjum "Geotech- 
nika 2002" w Ustroniu.

■ 17 października w Auli Głównej Politechniki 
Śląskiej odbyła się uroczysta immatrykulacja stu
dentów Ośrodka Dydaktycznego w Gliwicach 
Wydziału Teologicznego Uniwersytetu Opol

skiego. W uroczystości wzięli udział m.in. Rek
tor UO prof. Józef MUSIELOK, Ordynariusz 
diecezji gliwickiej ks. bp. Jan WIECZOREK, 
a z ramienia Politechniki Śląskiej: Rektor 
w minionej kadencji prof. B. POCHOPIEŃ 
i Prorektor M. DOLIPSKI.

■ W dniach 1 7 -1 9  października br. JM Rek
tor W. ZIELIŃSKI uczestniczył w obradach 
Konferencji Rektorów Polskich Uczelni Tech
nicznych, która odbyła się w Politechnice 
Łódzkiej. Rektorzy m.in. podjęli uchwałę 
w sprawie "Strategii rozwoju szkolnictwa wy
ższego na lata 2002 - 2010" opracowaną przez 
MENiS i zapoznali się z informacją Ministra 
Nauki, przewodniczącego KBN, prof M. Bar
tosika o planowanym na rok 2003 budżecie 
KBN. Dyskutowano na temat algorytmu po
działu dotacji dydaktycznej MENiS, wysłucha
no informacji o działalności Państwowej Ko
misji Akredytacyjnej przedstawionej przez jej 
przewodniczącego, prof. A. Jamiołkowskiego, 
a także informacji o Komisji Akredytacyjnej 
Uczelni Technicznych, przedstawionej przez jej 
przewodniczącą, prof. A. Konczakowską. Dysku
towano również nad wprowadzeniem w uczel
niach technicznych nauczania przez internet.

■ 20 października br. w schronisku młodzie
żowym w Istebnej-Zaolziance Rektor w minio
nej kadencji prof. B. POCHOPIEŃ i Prorektor 
M. DOLIPSKI uczestniczyli w spotkaniu 
z uczestnikami IV Ogólnopolskich Warsztatów 
Doktoranckich OWD 2002 (szerzej o OWD - 
w następnym numerze).

■ 23 października Prorektor M. DOLIPSKI 
wziął udział w uroczystym otwarciu X Jubile
uszowej M iędzynarodowej Konferencji N a
ukowo-Technicznej "Trwałość elementów 
i węzłów konstrukcyjnych maszyn górniczych" 
TEMAG 2002 w Ustroniu.

■ 24 października br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w pierwszej uroczystej inaugura
cji roku akademickiego na nowo powołanym 
Wydziale Transportu w Katowicach.

Również 24 października br. Rektor W. ZIE
LIŃSKI oraz Prorektor M. DOLIPSKI wzięli 
udział w wernisażu poplenerowej wystawy ry
sunków studentów Wydziału Architektury na 
terenie zespołu pałacowo-parkowego w Pław- 
niowicach.

■ 25 października br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystym koncercie z okazji 
40-lecia działalności Politechniki Śląskiej 15
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02 w Rybniku. K oncert poprzedziło  spotkanie 
z władzami samorządowymi miasta Rybnika 
oraz przedstawicielam i środowisk gospodar
czych.

■ 27 października w Operze Śląskiej w Byto
miu odbyła się uroczystość dziękczynna orga
nizow ana przez K atolickie Stow arzyszenie 
N iepełnospraw nych. Rektor W. ZIELIŃSKI 
odebrał podziękowanie dla Politechniki Śląs
kiej za "miłość i dobroć okazywaną niepełno
sprawnym", a w szczególności za umożliwienie 
niepełnosprawnym edukacji na poziomie wyż
szym.

■ 30 października br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
podpisał porozumienie o współpracy pomiędzy 
Politechniką Śląską a Zakładem Ubezpieczeń 
i Reasekuracji Polonia S.A. Celem porozumie
nia jest rozwijanie działań służących rozwo
jow i regionu, a w szczególności uzgodnienie 
tematów prac dyplom owych, współdziałanie 
w zatrudnieniu absolwentów oraz doskonalenie 
przez studentów znajomości języków  obcych 
w zakresie terminologii technicznej.

STOPNIE 
NAUKOWE

■ Zakończone doktoraty
• dr inż. M arcin  K R A U S E

ur. 21.02.1971 r. w Zabrzu, Katedra Zarządza
nia i Restrukturyzacji w Górnictwie. Promotor 
- dr hab. inż. Stanisław Krzemień, prof. nzw. 
w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Określenie zróż
nicowania ryzyka zagrożenia bezpieczeństwa 
pracowników dołowych w kopalni węgla ka
miennego". RG, 1.10.2002 r., z wyróżnieniem

• dr inż. M arcin  P O P C Z Y K
ur. 15.02.1970 r. w Olkuszu, doktorant Wy
działu Górnictw a i Geologii. Prom otor - 
dr hab. inż. Franciszek Plewa, prof. nzw. 
w Pol. Śląskiej. Temat pracy: Ekologiczne 
i górnicze aspekty przemysłowego wykorzysta
nia odpadów energetycznych i poflotacyjnych 
w podziemiach kopalń". RG, 8.10.2002 r.

• dr inż. P io tr  B U C H W A L D
ur. 12.10.1956 r. w Tarnowskich Górach, 
Centralna Stacja Ratow nictw a Górniczego 
w Bytomiu. Prom otor - dr hab. inż. Marian 
Kolarczyk, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat 
pracy: "Ocena ryzyka powstawania chorób 
zawodowych u pracowników zatrudnionych

w wyrobiskach podziemnych kopalń węgla". 
RG, 15.10.2002 r.

• d r  inż. P io tr  M O C E K
(ur. 26.04.1969 r. w Tarnowskich Górach, 
Katedra Zarządzania i R estrukturyzacji 
w Górnictwie. Promotor - dr hab. inż. Stani
sław Krzemień, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. 
Temat pracy: "Określenie podstawow ego 
kryterium i parametrów oceny skuteczności 
zastosowania azotu w prewencji pożarów en- 
dogenicznych w przestrzeniach otam owa- 
nych". RG, 15.10.2002 r.

• dr inż. M oh am ed  A L W A E L I
ur. 14.04.1966 r. w Jeblah (Jemen), doktorant 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Energety
ki. Prom otor - dr hab. inż. Jan N adziakie- 
wicz, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pra
cy: "Ocena możliwości wykorzystania odpa
dów hutniczych i z przemysłu maszynowego 
jako dodatków do betonów  osłonowych 
przed promieniowaniem jonizującym". RIE,
14.10.2002 r.

• dr inż. D an u ta  K R Ó L
ur. 19.09.1953 r. w Pyskow icach, Katedra 
Technologii i Urządzeń Zagospodarow ania 
Odpadów. Prom otor - prof. dr hab. inż. Ja
nusz Wandrasz. Temat pracy: "Badanie zdol
ności emisyjnych wybranych metali w proce
sach termicznego przekształcania odpadów". 
RIE, 14.10.2002 r.

• dr inż. S y lw ester  K A L IS Z
ur. 18.07.1972 r. w Wodzisławiu Śląskim, In
stytut M aszyn i Urządzeń Energetycznych. 
Promotor - dr hab. inż. M arek Pronobis. Te
mat pracy: "Wpływ wybranych parametrów 
cieplno-przepływowych spalin na pracę kotła 
energetycznego". RIE, 14.10.2002 r., z wy
różnieniem

• dr inż. S ta n isła w  K U Ś
ur. 23.04.1973 r. w Brennej, doktorant Wy
działu Chemicznego. Promotor - prof. dr hab. 
inż. Marian Taniewski. Temat pracy: "Studia 
nad właściwościami oraz aktywnością tlenku 
magnezu w procesie utleniającego sprzęgania 
metanu". RCh, 16.10.2002 r., z w yró żn ie
niem

• dr inż. J acek  S IT K O
ur. 30.06.1971 r. w Czeladzi, Katedra Zarzą
dzania Jakością Procesów i Produktów. Pro
motor - dr hab. inż. Franciszek Binczyk, prof. 
nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Czynni
ki technologiczne kształtujące profil i właści



wości warstwy zewnętrznej bimetalowych 
żeliwnych walców hutniczych". RM,
22.10.2002 r.

• dr inż. G rzegorz D Y R B U Ś
ur. 3.01.1871 r. w Knurowie, Katedra Budo
wy Maszyn. Promotor - prof. dr hab. inż. Jan 
Kosmol. Temat pracy: "Wpływ cieczy chło- 
dząco-smarujących na trwałość wierteł krę
tych podczas wiercenia stali austenitycz
nych". RMT, 30.10.2002 r.

• dr inż. D am ian  K R Ę C Z Y K
ur. 21.10.1974 r. w Katowicach, Katedra Au
tomatyzacji Procesów i Zintegrowanych Sys
temów Wytwarzania. Promotor - dr hab. 
inż. Bożena Skołud. Temat pracy: "Algoryt
my synchronizacji przepływu wieloasorty- 
mentowej produkcji rytmicznej". RMT,
30.10.2002 r., z wyróżnieniem

■ Zakończone habilitacje
• dr hab. inż. Jan  SZ A JN A R

ur. 19.10.1951 r. w Kosinie, Wydział Mecha
niczny Technologiczny, Katedra Odlewnic
twa, w zakresie inżynierii materiałowej - od
lewnictwa metali i stopów, kompozytów, au
tomatyzacji procesów odlewniczych. Uchwa
ła Rady Wydziału Mechanicznego Technolo
gicznego 27.02.2002 r., zatwierdzenie przez 
CK ds. Tytułu Naukowego i Stopni Nauko
wych 30.09.2002 r.

• dr hab. inż. Jan ŚL U SA R E K
ur. 11.01.1954 w Katowicach, Wydział Bu
downictwa, Katedra Procesów Budowlanych, 
w zakresie budownictwa - fizyki materiałów 
i budowli. Uchwała Rady Wydziału Budow
nictwa 6.03.2002 r., zatwierdzenie przez CK 
ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
30.09.2002 r.

• dr hab. inż. Janusz K A SP E R C Z Y K
ur. 15.12.1954 r. w Siemianowicach Śląskich, 
Centrum Chemii Polimerów PAN, w zakresie 
chemii - chemii polimerów. Uchwała Rady 
Wydziału Chemicznego 30.01.2002 r., za
twierdzenie przez CK ds. Tytułu Naukowego 
i Stopni Naukowych 30.09.2002 r.

• dr hab. inż. Teodor W IN K L E R
ur. 20.03.1945 r. w Katowicach, Wydział Or
ganizacji i Zarządzania, Katedra Podstaw 
Systemów Technicznych, w zakresie górnic
twa - maszyn i urządzeń górniczych. Uchwa
ła Rady Naukowej Głównego Instytutu Gór
nictwa 22.04.2002 r., zatwierdzenie przez CK

ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
30.09.2002 r.

• dr hab. inż. A rkad iusz M Ę Ż Y K
ur. 29.09.1962 r. w Wodzisławiu Śląskim, 
Wydział Mechaniczny Technologiczny, Kate
dra Mechaniki Stosowanej, w zakresie budo
wy i eksploatacji maszyn - dynamiki maszyn, 
analizy wrażliwości, optymalizacji układów 
elektromechanicznych. Uchwała Rady Wy
działu Mechanicznego Technologicznego
17.04.2002 r., zatwierdzenie przez CK 
ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
28.10.2002 r.

■ Tytuł profesora 
nauk technicznych

• prof. dr hab. Stanisław  SE R K O W SK I
Katedra Mechaniki Robotów i Maszyn, 
z dniem 18.10.2002 r.

Gratulacje

AKTY NORMATYWNE 
UCZELNI

W październiku br. ukazały się następujące we
wnętrzne akty normatywne Rektora Politechniki 
Śląskiej:

■ Zarządzenia
• Zarządzenie Nr 1/02/03 Rektora Politechniki 

Śląskiej z dnia 9 października 2002 roku 
zmieniające zarządzenie w sprawie wprowa
dzenia Regulaminu Gospodarowania Środka
mi Zakładowego Funduszu Świadczeń So
cjalnych w Politechnice Śląskiej

• Zarządzenie Nr 2/02/03 Rektora Politechniki 
Śląskiej z dnia 18 października 2002 roku 
w sprawie powołania Uczelnianej Komisji 
Socjalnej

• Zarządzenie Nr 3/02/03 Rektora Politechniki 
Śląskiej z dnia 21 października 2002 roku 
zmieniające zarządzenie w sprawie powołania 
Uczelnianej Komisji ds. Kosztów Utrzymania 
Domów Studenckich i Wyżywienia w Stołów
kach Studenckich Politechniki Śląskiej

• Zarządzenie Nr 4/02/03 Rektora Politechniki 
Śląskiej z dnia 29 października 2002 roku 
zmieniające zarządzenie w sprawie wprowa
dzenia planu kont

• Zarządzenie Nr 5/02/03 Rektora Politechniki 
Śląskiej z dnia 31 października 2002 roku 
w sprawie zasad pierwszego mianowania na
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02 stanowisko profesora nadzwyczajnego, mia
nowania na stanowisko profesora nadzwy
czajnego na czas nieokreślony oraz m iano
wania na stanowisko profesora zwyczajnego 
w Politechnice Śląskiej

■ Pism a okólne
Pismo Okólne N r 1/02/03 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 1 października 2002 roku 
w sprawie składu osobowego władz rektor
skich, Senatu, kierownictwa jednostek pod
stawowych, kierownictwa innych jednostek 
organizacyjnych Uczelni, komisji, rad pro
gramowych i naukowych, Pełnomocników 
Rektora, przedstawicieli Uczelni wybranych 
do RG SzW, Państwowej Komisji Akredyta
cyjnej, Centralnej Komisji ds. Tytułu Nauko
wego i Stopni Naukowych, KBN, Komitetów 
Polskiej Akademii Nauk, dyrektorów i kie
rowników Adm inistracji Centralnej i Wy
działowej, Społecznych Inspektorów Pracy, 
przewodniczących związków zawodowych 
oraz Uczelnianego Zarządu Samorządu Stu
denckiego - w roku akademickim 2002/2003 
Pismo Okólne N r 2/02/03 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 7 października 2002 roku 
w sprawie nazwy jednostek organizacyjnych 
Politechniki Śląskiej w języku angielskim 
Pismo Okólne Nr 3/02/03 Rektora Politechni
ki Śląskiej z dnia 21 października 2002 roku 
w sprawie uzupełnienia składu Rady Biblio
tecznej
Pismo Okólne Nr 4/02/03 Rektora Politechni
ki Śląskiej z dnia 29 października 2002 roku 
w sprawie uzupełnienia składu Senackiej 
Komisji ds. Budżetu i Finansów

WSPÓŁPRACA 
Z ZAGRANICA
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■ Wyjazdy, przyjazdy
W październiku br. zarejestrowano 87 wyjaz
dów zagranicznych do 22 krajów: Austria (2), 
Belgia (1), Brazylia (2), Bułgaria (2), Cze
chy (15), Francja (4), Grecja (2), Japonia (5), 
Jugosławia (1), Korea (2), Litwa (2), Niem 
cy (17), Portugalia (2), Rosja (2), Rumunia (3), 
Słowacja (11), Szwajcaria (1), Szwecja (2), 
USA (1), W ielka Brytania (6), W ietnam (1), 
W łochy (3).
Głównym celem wyjazdów był udział w konfe
rencjach - 46 oraz staże, kursy i studia - 22, 
konsultacje i wykłady - 6 wyjazdów.

W tym samym okresie U czelnię odwiedziło 
18 osób z 7 krajów: Czech (4), Danii (5), Hisz
panii (2), Niemiec (1), Norwegii (1), Portuga
lii (4), Słowacji (1).

■ Socrates 2001/2002
W  m inionym roku akadem ickim  146 studen
tów naszej Uczelni skorzystało tego programu, 
wyjeżdżając do prawie wszystkich krajów Unii 
Europejskiej w oparciu o wcześniej podpisane 
umowy dwustronne z 78 uczelniami zagranicz
nymi. Czołówkę stanowili studenci wydziałów: 
M echanicznego Technologicznego - 58 i B u
downictwa - 24. W tym okresie przyjechało do 
nas 17 studentów, głównie (11) na W ydział 
Budownictwa.
Niestety, obniżeniu uległa w ysokość stypen
dium wypłacanego ze środków programu, które 
w skali Uczelni wyniosło w  m inionym  roku 
akademickim średnio 2 4 1€ miesięcznie. Stu
denci otrzymali jednak  dofinansow ania ze 
środków Uczelni - od 100 zł do 300 zł na m ie
siąc w zależności od kraju pobytu - oraz zwrot 
kosztów podróży.
Także 43 pracowników skorzystało z programu 
Socrates, wyjeżdżając na wykłady do uczelni 
partnerskich. Zrealizowano też dwie wizyty przy
gotowawcze mające na celu zawarcie kolejnych 
umów oraz zrealizowano 12 wizyt monitorują
cych studentów. W ramach programu Socrates/ 
Erasmus Uczelnia pozyskała kwotę 216.011€.

D. Obracaj

■ Dyplomy dwóch uczelni
30 października 2002 r. w Burgsteinfurt, na 
Wydziale Inżynierii Chemicznej w Fachhoch- 
schule M unster (University o f Applied Scien
ces Muenster) odbyła się obrona prac magister
skich dwóch studentów W ydziału Inżynierii

Świeżo upieczeni podwójni inżynierowie (Ł. Świderski 
z lewej, G. Szwarc z prawej) z prof. H. Altenburgiem, opie
kunem i inicjatorem umowy o podwójnym dyplomowaniu



Materiałowej i Metalurgii Politechniki Śląskiej: 
Łukasza Świderskiego i Grzegorza Szwarca. 
Obydwaj studenci zaliczyli 8 semestrów studiów 
na kierunku Inżynieria Materiałowa na Poli
technice Śląskiej i od października 2001 roku 
kontynuowali studia (IX i X semestr) na 
FH Munster. Stało się to możliwe w wyniku 
podpisania w maju 2001 r. umowy między Wy
działem Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
Politechniki Śląskiej oraz Wydziałem Inżynierii 
Chemicznej FH Munster o podwójnym dyplo
mowaniu studentów obu uczelni w zakresie in
żynierii materiałowej. Głównymi promotorami 
tej umowy byli prof. dr Horst Altenburg i dr 
inż. Julian Plewa z FH Munster oraz dr hab. 
inż. Leszek Blacha, w owym czasie prodzie
kan, a obecnie dziekan Wydziału Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii. Wydział Inżynierii 
Chemicznej FH Munster uruchomił studia ma
gisterskie w zakresie dyplomowania "Inżynie
ria Materiałowa", gdzie językiem wykładowym 
w połowie prowadzonych przedmiotów jest 
j. angielski, co zwiększa atrakcyjność oferty. 
Warunkiem uczestnictwa w programie podwój
nego dyplomowania jest zaliczenie 8 seme
strów w uczelni macierzystej z wynikiem do
brym i zaliczenie co najmniej dwóch seme
strów (60 punktów kredytowych) na uczelni 
partnerskiej. Po zakończeniu studiów, napisa
niu pracy dyplomowej i obronie tej pracy na 
uczelni partnerskiej w obecności promotorów 
z obu uczelni, absolwenci otrzymają dwa dy
plomy: Politechniki Śląskiej i FH Munster. 
Grzegorz Szwarc i Łukasz Świderski, byli 
pierwszymi studentami z Politechniki Śląskiej, 
którzy wzięli udział w tym programie. Pomoc 
finansową uzyskano z programu wymiany stu
dentów SOCRATES/ERASMUS, środków 
z Politechniki Śląskiej oraz środków z FH 
Munster. Obaj studenci zaliczyli bardzo dobrze 
IX semestr, a następnie realizowali prace dy
plomowe w zakładach przemysłowych RFN. 
Z ramienia Politechniki Śląskiej opiekę nad 
nimi sprawowała dr hab. inż. Małgorzata So- 
picka-Lizer, która wizytowała ich na prakty
kach podczas wykonywania prac magisterskich 
oraz była członkiem Komisji Egzaminacyjnej 
w FH Munster. W obronie prac magisterskich 
w FH Munster z ramienia Politechniki Śląskiej 
wziął udział również Prodziekan Wydziału In
żynierii Materiałowej i Metalurgii, dr hab. inż. 
Krzysztof Kurek, prof. Pol. Śl. Obydwaj stu
denci uzyskali znakomite opinie wśród kadry 
dydaktycznej niemieckiej uczelni oraz opieku
nów prac dyplomowych w przemyśle (dr hab.

inż. V. Kruzhanov i mgr inż. Uwe de Fries),
obronili prace na jedynki, czyli bardzo dobrze.
W październiku tego roku już czwórka nowych
studentów Wydziału Inżynierii Materiałowej
i Metalurgii rozpoczęła studia na IX semestrze
w FH Munster. , .  c . , . .M. bopicka-Lizer

(Notatka nr 34) Prezydium Rady Głównej zebrało 
się po raz 36. w bieżącej kadencji 
18 września br. W części sprawozdawczej wy
słuchano m.in. informacji prof. Andrzeja Gomu- 
lińskiego o posiedzeniu (wspólnym) sejmowych 
komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży oraz Obro
ny Narodowej (27 lipca br.), które zajmowały się 
rządowym projektem ustawy o powszechnym 
obowiązku obrony RP (Prezydium RG opinio
wało ten projekt w odniesieniu do służby woj
skowej studentów w trakcie trwania studiów) 
oraz prof. Bogdana Fechnera o posiedzeniu 
KENiM (17 lipca br.) poświęconemu noweliza
cji ustawy o szkolnictwie wyższym i ustawy 
o wyższych szkołach zawodowych. Nowelizacja 
umożliwia tworzenie filii, wydziałów zamiejsco
wych i zamiejscowych ośrodków dydaktycznych 
przez szkoły wyższe mające prawo do nadawa
nia stopnia naukowego doktora. Spotkało się to 
z protestami w kilku wypowiedziach prasowych. 
Twierdzono, że dyskryminuje to szkolnictwo 
prywatne. To nieporozumienie. Nie dzieli się 
uczelni na prywatne i państwowe. Na to, aby 
uczelnia mogła prowadzić zamiejscowe ośrod
ki dydaktyczne, trzeba aby była uczelnią 
mocną, dobrze ustabilizowaną w swoim macie
rzystym miejscu. Uczelnia mocna i ustabilizo
wana, to uczelnia mająca mocną i stabilną ka
drę nauczycieli akademickich, uczelnia, o której 
można powiedzieć, ze stworzyła środowisko 
akademickie. Jednym z najbardziej czytelnych 
dowodów, że środowisko takie powstało jest 
uzyskanie uprawnień do nadawania stopni na
ukowych. Osobną sprawą jest to, czy i gdzie 
jest celowe tworzenie takich ośrodków. Problem 
tak postawiony staje się teraz bardzo aktualny. 
Mamy wyraźne zmniejszanie się tempa przyro
stu liczby studentów (trzeba się liczyć z począt
kiem tendencji spadkowych). Najważniejsze 
jest w tej chwili to, iż doszliśmy do pułapu nie 
tylko aktualnych możliwości, ale i potrzeb. 
Mamy już kolejny rok, w którym ogólna liczba 
miejsc oferowanych przez wszystkie wyższe 
uczelnie w Polsce jest wyższa niż liczba matu
rzystów. Pułap ten jest na szczęście wysoki, 
gdyż uzyskany przy współczynniku skolaryzacji 19
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na poziomie niemal 44%. Następować będzie 
stabilizacja liczby studentów. Będzie ona zwią
zana z elementem konkurencji na tzw. "rynku 
edukacyjnym". Trzeba aby głównym czynnikiem 
w tej grze stała się jakość.
Prof. Jerzy Osiowski, Przewodniczący Central
nej Komisji Wyborczej, poinformował o zakoń
czonym pierwszym etapie wyborów do Rady 
Głównej. Zaopiniowano projekty aktów praw
nych o randze niższej niż ustawa. W ypowie
dziano się na tem at zlecenia przez MENiS 
szkołom wyższym prowadzenia studiów pody
plomowych dla nauczycieli z terenów wiejskich. 
Uznano, że najpierw powinno się ustalić stan
dardy kształcenia nauczycieli, a potem urucha
miać studia podyplomowe. Stwierdzono, że tyl
ko w dwóch z 16 propozycji zlecenia zakładają 
spełnienie warunków postawionych przez Radę 
Główną, która w stanowisku nr 27/2001 stwier
dziła, iż "studia podyplomowe, w wyniku których 
ich absolwenci m ogą uzyskać kwalifikacje 
i uprawnienia do nauczania drugiego pokrewne
go przedmiotu powinny trwać co najmniej trzy 
semestry i obejmować minimum 350 godzin". 
W yrażono zaniepokojenie brakiem informacji 
o sposobie wyłaniania uczelni, którym zleca się 
prowadzenie studiów podyplomowych.
24 września br. brałem udział w posiedzeniu 
sejmowej Komisji Edukacji Nauki i Młodzieży, 
na którym omawiano raport NIK o wynikach 
kontroli odpłatności za studia na uczelniach 
państwowych. Raport ten porusza także, co 
najmniej implicite, sprawę jakości kształcenia. 
Prof. Jerzy W oźnicki powiedział, że rektorzy 
zgadzali się na ogół ze szczegółowymi uwaga
mi o ich uczelniach w raportach uczelnianych, 
ale kontestowali i kontestu ją  raport zbiorczy, 
który maluje obraz państwowego szkolnictwa 
wyższego jednostronnie  negatywnie, dając
0 nim fa łszyw ą informację. Przy uogólnianiu
1 "uśrednianiu" można zagubić kontekst związa
ny z tym, co się uogólnia. Podam przykład. Ra
port zwraca uwagę na niebezpieczeństwo wyni
kające z tego, że ogromnemu wzrostowi liczby 
studentów nie towarzyszył odpowiedni wzrost 
liczby nauczycie li akadem ickich. Nie można 
tego lekceważyć (zwracała na to uwagę i Rada 
Główna). Ale trzeba uwzględniać sytuację wyj
ściową na konkretnych uczelniach. Jeśli uczel
nia A zwiększy liczbę studentów z 24 tysięcy do 
32 tysięcy (czyli o 33,3%, co w przybliżeniu od
powiada średniemu wzrostowi liczby wszystkich 
studentów w okresie omawianym w raporcie) 
i mając 800 nauczycieli akademickich z tytułem 
profesora lub stopniem doktora habilitowanego 
nie zwiększy ich liczby, to liczba studentów przy
padających na jednego profesora lub doktora 
habilitowanego wzrośnie z 30 do 40. To wzrost 
o 25%, ale stosunek ten w dalszym ciągu nie 
będzie zagrażał jakości kształcenia. Jeśli uczel
nia B zwiększy liczbę studentów z 24 tysięcy

do 32 tysięcy i mając 200 profesorów i doktorów 
habilitowanych zwiększy ich liczbę do 240, tj. o 
20% (znacznie powyżej średniej w badanym 
okresie), to zwiększy liczbę studentów przypa
dających na jednego profesora lub doktora habi
litowanego z 120 do nieco ponad 133, czyli "tyl
ko" o ok. 11%. Trudno jednak mówić 
o tym, by w uczelni B liczba studentów przypa
dających na jednego profesora lub doktora ha
bilitowanego była właściwa. Czy można "uśred
niać" te dane i formułować jakieś opinie ogólne, 
dotyczące np. zagrożenia jako śc i kształcenia  
w uczelniach A i B łącznie, ze względu na to, że 
liczba studentów w obu tych uczelniach wzrosła 
łącznie o ponad 33%, a liczba profesorów i dok
torów habilitowanych tylko o 4%?

(Notatka n r 35) Rada G łówna zebrała się na 
swym 27 w bieżącej kadencji posiedzeniu ple
narnym 10 października br. Poprzedniego dnia 
odbyło się 37 posiedzenie Prezydium Rady po
św ięcone przede w szystkim  przygotowaniu 
materiałów i projektów uchwał na zebranie ple
narne. Część sprawozdawcza na posiedzeniu 
plenarnym obejmowała relacje osób reprezen
tujących Radę na zebraniach różnych gremiów 
w okresie od lipca do września. Inform ując 
o dyskusji, jaką  odbyła Sejmowa Komisja Edu
kacji, Nauki i M łodzieży 24 września na temat 
sprawozdania NIK z kontroli odpłatności za stu
dia na uczelniach państwowych, przedstawiłem 
sprawę w szerszym nieci kontekście, zwracając 
uwagę na to, że operując różnymi danymi sta
tystycznymi można - czasem wbrew intencjom 
opracowujących te dane - ukształtować niewła
ściwy całościowy obraz opisywanych zjawisk,
0 czym obszerniej napisałem w poprzedniej no
tatce. Przedstawiłem krótkie informacje na te
mat spotkania Pani Minister Krystyny Łybackiej 
z rektorami uczelni resortu Edukacji Narodowej
1 Sportu, które odbyło się 18 września oraz 
o konferencji prasowej MENiS następnego dnia 
w Politechnice Warszawskiej. Najważniejszymi 
elementami tych spotkań były informacje o sy
tuacji w szkolnictwie wyższym po zakończeniu 
przyjęć na studia i przed przyjęciem ostatecznej 
wersji projektu budżetu. Odnotować należy, że 
obecnie liczba studentów na wszystkich uczel
niach w Polsce przekracza 1,8 min, ale zauwa
ża się zmniejszanie chętnych na studia zaocz
ne i wieczorowe, a także mniejszy przyrost stu
diujących w roku 2002 do roku 2001 w porów
naniu do przyrostu studiujących w roku 2001 do 
roku 2000. Dodam od siebie, że taka tendencja 
jest widoczna już od kilku lat. Oznacza to osią
ganie pewnego pułapu stabilizacji w zakresie 
ilościowym; tym większego znaczenia nabierają 
zagadnienia dotyczące jakości kształcenia. 
Rada wybrała prof. Marka Bojarskiego z Uni
wersytetu Wrocławskiego na Przewodniczące
go Komisji Dyscyplinarnej przy RG SzW, a na



wiceprzewodniczących Panie profesor Jolantę 
Gliniecką z Uniwersytetu Gdańskiego i Barba
rę W ójcicką z Uniwersytetu Łódzkiego oraz 
prof. W incentego Bednarka z Uniwersytetu 
Warmińsko-Mazurskiego.
Rada zaopiniowała pozytywnie 7 i negatywnie 
5 wniosków o przyznanie uprawnień do nada
wania stopni naukowych i zaopiniowała pozy
tywnie projekt standardów nauczania dla kie
runku fizjoterapia  oraz projekt zmiany nazwy 
Wydziału Chemiczno-Matematycznego na Wy
dział Nauk Ścisłych w Akademii Podlaskiej. 
Rada przyjęła do wiadomości projekt rozporzą
dzenia w sprawie przysposobienia obronnego 
studentów, zgłaszając kilka uwag. Stwierdzono 
równocześnie, że niemożliwe jest szczegółowe 
ustosunkowanie się do treści tego rozporządze
nia w kilkudniowym term inie oczekiwanym 
przez MENiS i M inisterstwo Zdrowia. Rada 
przyjęła do wiadomości zlecenie przez MENiS 
organizacji olimpiad przedmiotowych dziesięciu 
szkołom wyższym, a akceptacje oparła na ran
dze tych uczelni. Rada rozpatrzyła na wniosek 
MENiS projekt ustawy o zmianie ustawy o sys
temie oświaty oraz o zmianie niektórych innych 
ustaw. Ze względu na bardzo krótki termin 
Rada mogła się ustosunkować tylko do niektó
rych części projektu. W szczególności stwier
dzono, że jeden s przepisów zawartych w pro
jekcie ...sugeruje, że kształcenie nauczycieli 
mogą podejmować nie tylko uczelnie wyższe, 
ale również "zakłady kształcenia nauczycieli". 
Zdaniem Rady Głównej kształcenie nauczycieli 
powinny prowadzić jedynie szkoły wyższe - na 
poziomie licencjackim i magisterskim, działają
ce na podstawie ustaw o szkolnictwie wyższym 
oraz o wyższych szkołach zawodowych.
W stanowisku nr 86/2002 w sprawie budżetu 
państwa na rok 2003 w zakresie szkolnictwa 
wyższego Rada Główna z niepokojem i dez
aprobatą stwierdza: zmniejszenie, w stosunku 
do lat poprzednich, realnych nakładów na wy
datki pozapłacowe oraz systematyczne zmniej
szanie się nakładów na inwestycje. Rada przy
jęła do wiadomości omawiany projekt i dostrze
gła zapis o uruchomieniu II etapu poprawy po
ziomu wynagrodzeń w szkolnictwie wyższym od 
1 września 2003 r. Stwierdzono ponadto m.in.: 
Wydatki płacowe stają się z roku na rok coraz 
bardziej dominujące w dotacji dydaktycznej [...]. 
Jeśli tendencja ta utrzyma się, cała dotacja bę
dzie w przyszłości przeznaczana na pokrycie 
wydatków płacowych. Uniemożliwi to kształce
nie na jakichkolwiek kierunkach eksperymental
nych, które wymagają utrzymania laboratoriów. 
[. . . ]  Rada Główna uważa ponadto, ze wobec 
bardzo ograniczonych środków budżetowych 
na szkolnictwo wyższe powinno być wstrzyma
ne powoływanie nowych państwowych szkół 
zawodowych [...].

Prof. Jerzy Osiowski, przewodniczący Central
nej Komisji Wyborczej, poinformował o wybo
rach na nową kadencję Rady. Upoważniono 
Komisję do ustalenia - w razie potrzeby - innej 
niż wymieniona w uchwale Rady z 21 lutego br. 
godziny rozpoczęcia ogólnopolskich zebrań 
wyborczych w dniu 28 listopada br.

Andrzej Pelczar

I  PRAC KBN
■ Posiedzenie KBN
17 października 2002 roku odbyło się kolejne 
posiedzenie KBN, którego obradom przewod
niczył prof. Michał Kleiber - minister nauki, 
przewodniczący Komitetu. Na wstępie minister 
Kleiber poinformował, że prof Tadeusz Popie
la (przewodniczący Zespołu P-05) otrzymał 
tytuł doktora honoris causa Pomorskiej Akade
mii Medycznej w Szczecinie, a prof. Jan Wę
glarz (przewodniczący Zespołu T-l 1) tytuł dok
tora honoris causa Akademii Górniczo-Hutni
czej w Krakowie. Członkowie KBN złożyli 
Panom Profesorom gratulacje z tej okazji.
Po przyjęciu porządku obrad i protokołu z po
przednich obrad Komitet podjął uchwały
0 przyznaniu środków finansowych:
♦ Na dofinansowanie realizacji zadań dotyczą
cych uczestnictwa polskich zespołów w projek
tach 5. PR w łącznej wysokości 90.000 zł. na 
refundację części kosztów przygotowania przy
jętego wniosku albo na koszty ponownego 
przygotowania wniosku nieprzyjętego do reali
zacji przez Komisję.
♦ Na dofinansowanie badań naukowych i prac 
rozwojowych będących częścią programów 
Unii Europejskiej lub innych programów mię
dzynarodowych z przeznaczeniem na dofinan
sowanie w latach 2002-2005 badań naukowych
1 prac rozwojowych będących częścią 5.PR, 
COST, UNESCO, NATO w wysokości 
7.180.500 zł (z tego w 2002 r. - 2.730.510 zł). 
Dla jednostek naukowych, które w ramach 
5. PR zgłosiły projekty ocenione przez Komi
sję Europejską jako co najmniej dobre, lecz nie 
przyjęto ich do realizacji, na koszty kontynu
acji współpracy z partnerami zagranicznymi 
lub na koszty ponownego przygotowania 
wniosku do Komisji Europejskiej w wyso
kości 255.000 zł.
♦ Dla jednostek naukowych występujących 
w charakterze koordynatora projektu 5. PR 
w ogłoszonym 20 września 2001 r. przez Ko
misję Europejską konkursie na wsparcie Cen
trów Doskonałości, dla instytucji naukowych 
krajów kandydujących do Unii Europejskiej,
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na refundację części kosztów przygotowania 
wniosku w wysokości 720.000 zł.
♦ Dla Przemysłowego Instytutu Elektroniki 
w W arszawie występującem u w charakterze 
koordynatora projektu 5.PR na koszty ponow
nego przygotowania wniosku nieprzyjętego do 
realizacji przez Komisję Europejską w wyso
kości 30.000 zł
oraz uchwały o:
♦ Zwiększeniu o 2,361 min zł środków prze
znaczonych na działalność wspomagającą ba
dania w 2002 r. dla ministrów: gospodarki, 
zdrowia, środowiska i nauki oraz prezesa PAN. 
W ramach przyznanych środków Minister Na
uki przeznaczy 500 tys. zł na stworzenie 
Wirtualnej Biblioteki Nauki, w ramach któ
rej KBN będzie dofinansowywać elektro
niczną prenumeratę czasopism naukowych.
♦ Zwiększeniu o 110 tys. zł środków finanso
wych na dofinansowanie udziału w 2002 r. 
w specjalnym programie badawczym UE pod 
nazwą "eContent" w związku z intensyfikacją 
akcji promocyjnej i informacyjnej programu, 
po przystąpieniu do niego Polski.
♦ Odmowie zwiększenia dotacji dla Politech
niki Szczecińskiej na dofinansowanie utrzyma
nia Akademickiej Miejskiej Sieci Komputero
wej w Szczecinie.
Ponadto Komitet:
Postanowił odwołania jednostek naukowych od 
kategorii, wnioski o ponowne rozpatrzenie wy
sokości przyznanej dotacji na działalność sta
tutową na 2002 r., wnioski jednostek o dofinan
sowanie wymiany osobowej, badań prowadzo
nych w ramach M iędzynarodowych Studiów 
Doktoranckich oraz działalności statutowej 
nowej jednostki rozpatrzyć drogą głosowania 
obiegowego.
Postanowił przyjąć rozliczenia, ocenionych 
pozytywnie, raportów rocznych i końcowych 
z wykonania w 2001 r. zadań w ramach pro
jektów 5. Programu Ramowego Unii Europej
skiej realizowanych przez jednostki naukowe 
i podmioty działające na rzecz nauki. 
Postanowił przedłużyć termin realizacji projek
tu E! 2068 ENMOS do końca grudnia 2002 r. 
Zapoznał się z projektem CRAFT (5.PR UE) 
przeznaczonym dla małych i średnich przedsię
biorstw, które m ogą wykorzystywać wyniki 
badań dla podwyższenia swojej pozycji konku
rencyjnej. Komitet postanowił rozpatrzyć moż
liwość dofinansowania tego typu projektów po 
zasięgnięciu opinii prawnej.
Zapoznał się z informacją o wpłynięciu do KBN 
końcowego projektu Memorandum Porozumie
nia dotyczącego udziału Polski w 6. PR, kom 
pletowaniu listy polskich delegatów i eksper

tów do 6. PR, pierwszym posiedzeniu Komite
tu Doradczego Warszawskiej Konferencji In
augurującej 6. PR. Podpisanie Porozum ienia 
między W spólnotą Europejską a Rzeczpospo
litą Polską o stowarzyszeniu Polski z 6 Progra
m em Ram owym  W spólnoty Europejskiej 
w zakresie badań, rozwoju technologicznego 
i prezentacji, przyczyniającym się do utworze
nia Europejskiej Przestrzeni Badawczej oraz do 
innowacji (2002-2006) nastąpi 29 październi
ka br. w Brukseli.
Zapoznał się z informacją o realizacji budżetu dzia
łu 730 - Nauka wg stanu na 30 września 2002 r. 
Zapoznał się ze szczegółami projektu budżetu 
na rok 2003 w części Nauka oraz w części In
formatyzacja. Projekt zakłada dla działu Nauka 
2.714.829.000 zł (0,346% PKB a 1,403% w y
datków budżetu państwa), a dla działu Infor
matyzacja 30.000.000 zł.
W związku z projektem budżetu, Komitet Ba
dań Naukowych na wrześniowym posiedzeniu 
podjął uchwałę którą postanowił podać do pu
blicznej wiadomości po otrzymaniu jej przez 
adresatów (patrz niżej).

■ Uchwała członków KBN 
z wyboru skierowana 
do Sejmu i Senatu RP

Członkowie Komitetu Badań Naukowych po
chodzący z wyboru apelują do Parlamentu Rze
czypospolitej o podniesienie nakładów na na
ukę w budżecie państwa na rok 2003 w stosun
ku do projektu rządowego.
Przewidziane w projekcie rządowym budżetu 
2003 realne nakłady na naukę w wysokości za
ledwie 99,7 procent w stosunku do roku 2002 
nie powinny być akceptowane przez Parlament, 
ponieważ:
- uniemożliwiają efektywne wykonanie zadań 

rzeczowych nauki w Polsce, ukierunkow a
nych na: przyrost produktu krajowego brut
to, rozwój cywilizacyjny kraju, upowszech
nianie nowoczesnej edukacji, podnoszenie 
bezpieczeństwa wewnętrznego i zewnętrzne
go, ochronę zdrowia oraz doskonalenie ad
ministracji i służb publicznych;

- hamują proces restrukturyzacji infrastruktury 
nauki w Polsce i pośrednio osłabiają wsparcie 
naukowe dla procesu restrukturyzacji i koniecz
nego unowocześniania polskiej gospodarki;

- oddalają Polskę - i to w przededniu integracji 
z Unią Europejską - od standardów stosowa
nych w krajach członkowskich UE i od zade
klarowanego przez Unię poziomu ogólnych 
nakładów na badania naukowe i prace rozwo
jowe od 2010 roku w wysokości 3% PKB;



- wywołują dalszą frustrację środowiska na
ukowego, zwłaszcza - co jest szczególnie 
groźne - młodej, zdolnej kadry naukowej, 
która ze względu na brak perspektyw upra
wiania nauki w Polsce masowo emigruje za 
granicę;

- są niezgodne z deklarowaną przez Rządzą
cych wysoką pozycją nauki w życiu i rozwo
ju Kraju. Ta rozbieżność deklaracji i czynów 
stawia pod znakiem zapytania wiarygodność 
osób uprawiających politykę w naszym Kra
ju. Uwaga ta jest niezależna od prowenien
cji politycznych kolejnych rządów.

Jako pochodzący z wyboru reprezentanci śro
dowiska naukowego nie znajdujemy wytłuma
czenia dla dalszego obniżania i tak już skraj
nie niskich w 2002 roku nakładów budżeto
wych na naukę, które były o 18 procent niższe 
od nakładów w roku 2001. Stawia to pod zna
kiem zapytania sens naszego odpowiedzialne
go udziału w funkcjonowaniu naczelnego or
ganu do spraw nauki w Polsce. Nie możemy 
ponosić współodpowiedzialności za regres na
uki wobec utrzymywania się tendencji do ob
niżania dotacji budżetowej na nią.
Deklarujemy naszą gotowość do bezpośrednich 
spotkań nas - członków z wyboru Komitetu 
Badań Naukowych - z odpowiednimi Komisja
mi Sejmu i Senatu RP w celu głębszego roz
winięcia i rozpatrzenia problemu polityki na
ukowej i finansow ania badań naukowych 
w Polsce.

Członkowie KBN IV kadencji z wyboru, 
przewodniczący Zespołów, profesorowie: Ja
nina Jóźwiak (wiceprzewodnicząca KBN), 
Krzysztof Kurzydłowski (wiceprzewodniczą
cy KBN), Jerzy Barzykowski, Jerzy Brzeziń
ski, Jan Gawęcki, Bogdan Ney, Tadeusz Pa- 
ryjczak, Tadeusz Popiela, Kazimierz Stę
pień, Jan W ęglarz, Jerzy Wróbel, Maciej 
Żylicz.

Warszawa, październik 2002 r.

Tekst uchwały otrzymali:
Marszałek Sejmu RP Marek Borowski 
Przewodniczący Sejmowej Komisji Edukacji, 
Nauki i Młodzieży Franciszek Potulski 
Przewodniczący Sejmowej Komisji Finansów 
Publicznych Mieczysław Czerniawski 
Marszałek Senatu RP Longin Hieronim Pastu
siak
Przewodniczący Senackiej Komisji Nauki, 
Edukacji i Sportu Marian Żenkiewicz 
Przewodniczący Senackiej Komisji Gospodar
ki i Finansów Publicznych Jerzy Markowski

Z ŻY C IA  CKI
♦  W dniu 5 października gościła w Centrum 
Kształcenia Inżynierów delegacja Vitus Bering 
Centre for Higher Education (Horsens Polytech- 
nic) z Danii, której przewodniczył rektor tej 
uczelni prof. Svend TR0ST. Centrum współpra
cuje z Horsens Polytechnic już  od 10 lat. Co
rocznie kilkunastu studentów specjalności bu- 
dowlano-architektonicznej Wydziału Budownic
twa odbywa semestralną praktykę w tej uczel
ni, realizując pod kierunkiem tamtejszych na
uczycieli akademickich szereg ciekawych prac 
projektowych. Goście spotkali się z kierownic
twem CKI, pracownikami dydaktycznym i W y
działu Budownictwa oraz ze studentami, którzy 
przygotowali na tę okoliczność wystawę swych 
prac. Ponadto delegacja zwiedziła obiekty kam
pusu akademickiego przy ul. Rudzkiej 13, wyra
żając uznanie i podziw  dla tego am bitnego 
przedsięwzięcia.

♦  W dniu 14 października odbyło się przy 
Elektrowni "Rybnik" posiedzenie Rady Fundacji 
Ekologicznej "Ekoterm-Silesia". Prezes Zarzą
du Fundacji Michał ŚMIGIELSKI oraz sekretarz 
Zarządu Jerzy TROJAN złożyli sprawozdanie 
za m ijający rok, koncentrując się g łównie na 
realizacji prac inwestycyjnych w ramach Zespo
łu szkół Wyższych. Sprawozdanie zostało przez 
Radę przyjęte. Z ramienia Uczelni w posiedze
niu uczestniczyli Prorektor ds. Dydaktyki prof. 
Ryszard WILK oraz Dyrektor CKI doc. Szcze
pan WYRA.

♦  Podniosła uroczystość inauguracji roku aka
demickiego trzech uczelni: Uniwersytetu Śląs
kiego, Politechniki Śląskiej i Akademii Ekono
micznej, współdziałających w ramach Zespołu 
Szkół Wyższych w Rybniku, odbyła się 16 paź
dziernika na terenie kampusu przy ul. Rudzkiej 
13. Tym razem gospodarzem uroczystości był 
Uniwersytet Śląski. Uroczystość prowadzili trzej 
rektorzy tych uczelni, profesorowie Janusz JA
NECZEK (UŚ), Wojciech ZIELIŃSKI (PŚI) i Flo
rian KUŹNIK (AE). Wśród honorowych uczest
ników inauguracji obecni byli także rektorzy po
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WEK, Bolesław POCHOPIEŃ i Jan WOJTYŁA. 
Po wystąpieniach rektorów odbyła się immatry
kulacja studentów z udziałem  prorektorów 
ds. dydaktyki trzech uczelni. Wykład inaugura
cyjny pt. "Dylematy zarządzania współczesnymi 
przedsiębiorstwami" wygłosił prof. Jerzy ROKI
TA z Akademii Ekonomicznej. Wstępem do uro
czystości inauguracyjnej było otwarcie i poświę
cenie budynku Centrum Upowszechniania 
Technologii Informatycznych, przekazanego 
w użytkowanie Politechnice Śląskiej, budynku 
dydaktycznego Akadem ii Ekonomicznej oraz 
nowego obiektu Auli. Okolicznościowe przemó
wienia wygłosili byli rektorzy, a poświęcenia 
obiektów dokonał ks. bp. Stefan CICHY. W uro
czystościach uczestniczyli licznie zgromadzeni 
przedstawiciele władz samorządowych Miasta 
Rybnika z prezydentem Adamem FUDALIM, 
Przewodniczący Rady Miasta Michał ŚMIGIEL
SKI, burmistrzowie, starostowie i wójtowie oko
licznych miast i gmin, przedstawiciele Fundacji 
Ekologicznej "Ekoterm -Silesia", Elektrowni 
"Rybnik", przedsiębiorstw sponsorujących bu
dowę kampusu, przedstawiciele życia politycz
nego z Senatorem RP Adamem GRACZYŃ- 
SKIM, przedstawiciele duchowieństwa oraz na
uczyciele akademiccy i studenci trzech uczelni.

♦  W tym samym dniu odbyło się pod przewod
nictwem prof. Bolesława POCHOPIENIA posie
dzenie Rady Zespołu Szkół Wyższych. W trak
cie posiedzenia zatwierdzono Regulamin Rady 
i poszerzono skład Rady o nowo wybranych 
rektorów trzech uczelni, profesorów Janusza 
JANECZKA, Wojciecha ZIELIŃSKIEGO i Flo
riana KUŹNIKA. Omówiono też sprawy bieżą
ce, związane z działalnością tych uczelni na te
renie kampusu.

♦  W ramach obchodów 40-lecia działalności 
Ośrodka Politechniki Śląskiej w Rybniku zorga
nizowano 18 października br. spotkanie byłych 
i aktualnych pracowników tej placówki. Na wie
czornicy przy muzyce i kawie wspominano mi
nione lata. Wieczornicę zaszczycił swą obecno
ścią prof. Bolesław POCHOPIEŃ. Spotkanie, 
które przebiegało w w ciepłej atmosferze, prze
ciągnęło się do późnych godzin wieczornych 
i chyba na długo pozostanie w pamięci uczestni
ków. Wieczornicę poprzedziła uroczysta msza in
auguracyjna w kościele Matki Boskiej Bolesnej.

♦  Uroczystością w ieńczącą obchody 40-lecia 
Politechniki Śląskiej w Rybniku był koncert kra
kowskich artystów, wydany przez JM Rektora 
Politechniki Śląskiej i Dyrektora CKI. Koncert 
był dedykowany tym wszystkim , którzy przez 
swe zaangażowanie przyczynili się do rozwoju 
Ośrodka. W dniu 25 października w Rybnickim 
Centrum Kultury spotkało się grono osób odda
nych sprawom Uczelni, dzięki którym Ośrodek

osiągnął "wiek dojrzały". Uczestnicy oklaskiwali 
wspaniałe występy Beaty Rybotyckiej, Grzego
rza Turnaua i Jacka W ójcickiego. W ładze 
Uczelni przez ten szczególny akcent wyraziły 
wdzięczność środowisku akademickiemu i spo
łeczności Rybnika i regiony za życzliwe wspar
cie działalności Politechniki Śląskiej w tym śro
dowisku.
♦  28 października br. Laboratorium Nowocze
snych Technologii Przemysłowych odwiedziła 
Telewizja Polska, która zainteresowała się dzia
łalnością Laboratorium i zajęciami laboratoryj
nymi studentów. Gospodarzami spotkania byli: 
prof. Joachim KOZIOŁ - Pełnomocnik Rektora 
ds. Laboratorium oraz Prezes Zarządu Funda
cji Ekologicznej "Ekoterm-Silesia", inż. M ichał 
ŚMIGIELSKI.

♦  Stało się już tradycją, że z okazji Dni Tech
niki Rybnickiego Okręgu Przemysłowego Od
dział Rybnicki SITG i Zakład Aerologii i Bezpie
czeństwa Górniczego W ydziału G órnictwa 
i Geologii o rgan izują  coroczne sem inaria po
święcone sprawom bezpieczeństwa w  praktyce 
górniczej. 30 października odbyło się w OKI ko
lejne seminarium nt. "Zwalczanie zagrożenia 
metanowego w kopalniach - teoria i praktyka" 
z udziałem licznych fachowców zainteresowa
nych tą  tematyką. W obradach uczestn iczyli 
m.in. Prezes ZG SITG, mgr inż. Tadeusz ZY- 
GADLOW ICZ oraz profesorow ie: Józef SUŁ- 
KOWSI i Marian KOLARCZYK. W  trakcie semi
narium firm y prezentowały nowe urządzenia 
i systemy opracowane dla zakładów górniczych 
w celu zwalczania zagrożenia metanowego.

♦  Dyrektor CKI, doc. Szczepan W YRA został 
zaproszony do udziału w obradach kapituły kon
kursowej W ielkiej Nagrody Prezydenta Izby 
Budownictwa z siedzibą w Katowicach.

Sz. Wyra

Z  PRAC REKTORSKIEJ 
KOMISJI DS. NAGRÓD

Nagrody rektorskie z SFN
W  dniu 14 października br. odbyło się posie
dzenie Rektorskiej Komisji ds. Nagród dla N a
uczycieli Akademickich. Tematem obrad było 
rozpatrzenie wniosków złożonych przez w y
działy w ramach Specjalnego Funduszu N a
gród.
W  ramach Specjalnego Funduszu Nagród zło
żono 72 w nioski o nagrody indyw idualne 
(w tym 19 za doktoraty i 11 za habilitacje) 
oraz 64 wnioski o nagrody zespołowe. Zesta
wienie liczb złożonych wniosków w ujęciu wy
działowym przedstawiono poniżej.



WYDZIAŁ Wnioski
indywidualne

w tym Wnioski zespołowe RAZEMdoktoraty habilitacje
RAr 7 1 - 1 8
RAu 10 6 4 16 26
RB 5 1 - 1 6
RCH 7 - - 1 8
RE 4 2 - 6 10
RG 8 1 - 7 15
RIE 13 5 - 1 14
RM 8 1 6 12 20
RT 5 - - 1 6
RMF 4 1 1 6 10
RMT Nie złożono
ROZ 1 1 - 3 4
Ośr. Geom. i 
Graf. Inż. - - - 2 2

Ośr. Sportu - - - 3 3
S.J. Obcych - - - 3 3
Ośr. Dosk. 
Dydakt. - - - 1 1

RAZEM: 72 19 11 64 136

Nagrody dla nauczycieli akademickich w ra
mach Specjalnego Funduszu Nagród są nagro
dami z okazji Dnia Nauczyciela a ich wysokość 
określona została zgodnie z § 5 Zarządzenia 
nr 2 M inistra Edukacji Narodowej z dnia 
21.02.1991 r. W roku bieżącym wysokość na
gród wynosi:

- dla nagród indywidualnych
I stopnia - 9.640,-

II stopnia - 4.820,-

- dla nagród zespołowych
I stopnia - do 19.280,-

II stopnia - do 14.460,-
Komisja w jawnym głosowaniu zaakceptowa
ła zgłoszone wnioski.

Stypendia Fundacji 
na rzecz Nauki Polskiej
W dniu 14 października br. Rektorska Komisja 
ds. Nagród dla Nauczycieli Akademickich roz
patrzyła wnioski o stypendia z Fundacji na 
rzecz Nauki Polskiej na rok 2003.
Fundacja przyznaje corocznie około 100 sty
pendiów dla młodych (nie przekraczających 
30 roku życia) naukowców posiadających do
robek naukowy udokumentowany publikacjami 
w uznanych periodykach o zasięgu ogólnokra
jowym lub międzynarodowym, w tym w czaso
pismach wyróżnionych z listy filadelfijskiego 
Instytutu Informacji Naukowej. Termin składa

nia wniosków o stypendia upływa 31 paździer
nika roku poprzedzającego rok, na który skła
dany jest wniosek, a wręczenie dyplomów sty
pendialnych odbywa się w Sali Wielkiej Zam
ku Królewskiego w Warszawie w marcu tego 
roku, na który stypendium jest przyznawane. 
Do konkursu zgłoszono wnioski 16 kandyda
tów. Komisja w oparciu o wyniki tajnego gło
sowania podjęła uchwałę o zgłoszeniu 6 wnio
sków następujących osób:

- mgr inż. Małgorzata BŁAŻEJ - RAu
- mgr inż. Nikodem KUŹNIK - RCh
- mgr inż. Marcin LISZKA - RIE
- mgr inż. Marek MARCISZ - RG
- mgr inż. Maciej SURMA - RAu
- mgr inż. Dariusz WÓJCIK - RAu

D. Beck-Ksiąiek

KONFERENCJE 
I SEMINARIA NAUKOWE

■ IUTAM  Sym posium  on E volutionary  
M ethods in M echanics

W dniach 24-27 września 2002 r. w Krakowie 
w Centrum Konferencyjnym Politechniki Kra
kowskiej przy ul. Warszawskiej 24 odbyło się 
międzynarodowe sympozjum IUTAM - Sym
posium on Evolutionary Methods in Mecha
nics. Organizatorami Sympozjum były: Poli
technika Śląska (Katedra Wytrzymałości Mate
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riałów i Metod Komputerowych Mechaniki), 
Politechnika Krakowska (Instytut M odelowa
nia Komputerowego, Instytut Technologii Ma
szyn i Automatyzacji Produkcji) oraz Polskie 
Towarzystwo Metod Komputerowych Mecha
niki. Patronat nad Sympozjum sprawowała 
Międzynarodowa Unia Mechaniki Teoretycz
nej i Stosowanej (International Union o f The- 
oretical and Applied Mechanics - IUTAM) oraz 
Międzynarodowe Towarzystwo Optymalizacji 
Konstrukcji i Zagadnień Interdyscyplinarnych 
(International Society o f Structural and Multi- 
disciplinary Optimization - ISSMO) oraz Ko
mitet Mechaniki PAN.
Sympozjum było poświęcone podstawom teo
retycznym i zastosowaniom metod ewolucyj
nym, które w ostatnich latach stały się efektyw
nymi technikami komputerowymi służącymi 
do rozwiązywania wielu zagadnień z zakresu 
nauk technicznych, biologicznych i społecz
nych, w tym także mechaniki i budowy i eks
ploatacji maszyn ze szczególnym uwzględnie
niem zagadnień optymalizacji. Inspiracją tych 
metod są zasady dziedziczenia (genetyka) oraz 
zasady naturalnej selekcji (teoria ewolucji). Do 
metod tych zalicza się algorytmy genetyczne, 
algorytmy ewolucyjne, strategie ewolucyjne, 
systemy klasyfikujące, programowanie ewolu
cyjne oraz inne techniki obliczeń ewolucyj
nych.
Komitet Naukowy Sympozjum powołany zo
stał przez Biuro IUTAM i miał następujący 
skład: T. Burczyński (Polska) - współprzewod
niczący, A. Osyczka (Polska) - współprzewod
niczący, K. Deb (Indie), J. Engelbrecht (Esto
nia), D.E. Grierson (Kanada), R. Haftka 
(USA), P. Hajela (USA), S. Kundu (Japonia) 
i I.C. Parmee (Wielka Brytania).
Komitet Organizacyjny składał się z następują
cych osób: T. Burczyński, A. Osyczka, 
M. Dziewoński, J. Habel, A. Karafiat, S. Kre- 
nich, W. Kulig, W. Kuś, P. Orantek, A. Sobos 
oraz B. Ulejczyk.

W Sympozjum wzięło udział 50 osób z 18 kra
jów: Belgia, Brazylia, Francja, Hiszpania, In
die, Izrael, Japonia, Kanada, Korea, Meksyk, 
Polska, Portugalia, Singapur, Słowenia, USA, 
Tajwan, Wielka Brytania, Włochy.
Wielu wybitnych specjalistów z zagranicy 
i kraju zgłosiło 39 zaproszonych referatów. 
Owocna dyskusja i w ym iana doświadczeń 
przyczyniła się do ugruntow ania podstaw  
teoretycznych i interesujących zastosowań 
technik ewolucyjnych w zagadnieniach 
optymalizacji konstrukcji, identyfikacji ukła

dów mechanicznych i biomechanicznych, dia
gnostyce maszyn oraz zagadnieniom połącze
nia z innymi metodami sztucznej inteligencji. 
Wyniki Sympozjum zostaną opublikowane 
w postaci książki przez Kluwer Academic Pu- 
blishers.
W uroczystym  otw arciu Sympozjum  wzięli 
udział: prof. M. Chrzanowski - Rektor Poli
techniki Krakowskiej, prof. W. Cholewa - Pro
rektor Politechniki Śląskiej oraz prof. G. Sze
fer - Przewodniczący Kom itetu M echaniki 
PAN. Do uczestników Sympozjum  specjalne 
posłanie skierował prof. M. Kleiber - M inister 
Nauki, Przewodniczący Kom itetu Badań N a
ukowych.

T. Burczyński

■ In form atyzacja  w  elek tro en erg ety ce
15 października 2002 r. na Wydziale Elektrycz
nym w auli im. prof. L. Nehrebeckiego odbyło 
się seminarium naukowo-techniczne zorganizo
wane jako forum w ym iany myśli i dośw iad
czeń w stosowaniu technik inform atycznych 
w elektroenergetyce. A utorzy 13. referatów, 
które zostały opublikowane w zbiorczym opra
cowaniu pt. "Informatyzacja w elektroenergety
ce", przedstawili podczas trzech sesji wyniki 
swoich prac w zakresie systemów: zarządzania 
przedsiębiorstwem  elektroenergetycznym , 
wspomagania eksploatacji oraz obliczeń tech
nicznych, pomiaru, transmisji i przetwarzania 
danych w handlu energią elektryczną. O m ó
wiono również system y dyspozytorskie 
i systemy bilingowe oraz systemy eksperckie 
diagnostyki urządzeń elektroenergetycznych. 
Inicjatorami i organizatorami Seminarium były: 
Instytut Elektroenergetyki i Sterowania Ukła
dów W ydziału E lektrycznego Politechniki 
Śląskiej oraz Oddział Gliwicki Stowarzyszenia 
Elektryków Polskich. Kom itet Program ow y 
stanowili: prof. Bogusław Grzesik (Politechni
ka Śląska), prof. Jan Popczyk (Politechnika 
Śląska), prof. W ilibald W inkler (Politechnika
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Śląska), prof. Andrzej Wiszniewski (Politechni
ka Wrocławska), dr inż. Marian Mikrut (Od
dział Gliwicki SEP) i mgr inż. Albin Trybus 
(Oddział Gliwicki SEP).
W Seminarium uczestniczyło ok. 80 osób re
prezentujących elektrownie, zakłady dystrybu
cyjne, biura projektowe, firmy zajmujące się 
instalowaniem systemów informatycznych oraz 
przedstawiciele kilku uczelni (Politechniki 
Łódzkiej, Politechniki Wrocławskiej, Akademii 
Podlaskiej, Politechniki Śląskiej).

M. Mikrut

W setną rocznicę urodzin 
- wspomnien ie  

o prof. Czesławie Troszkiewicz
Prof. dr inż. Czesława TROSZKIEWICZ urodzi
ła się w Drohobyczu 20 czerwca 1902 roku 
jako pierwsze dziecko S tan is ław y z domu 
Prus-Kobierskiej i Antoniego Troszkiew icza 
(zm. w 1926 r.) - wyższego urzędnika Polskich 
Kolei Państwowych. Była najstarszą z czwor
ga rodzeństwa: Zygmunta (1905), Lubomiry 
(1909) i Zdzisławy (1920). Zdzisława wspomi
na po latach, że była przez starszą o osiem
naście lat Czesławę traktowana w dzieciństwie 
wręcz po matczynemu. Czesława egzamin doj
rzałości złożyła w Państwowym Gimnazjum im. 
Króla Jana Sobieskiego w Złoczowie. Po prze
prowadzce rodziny do Lwowa rozpoczęła 
w roku 1921 studia na Wydziale Medycznym 
Uniwersytetu Jana Kazimierza we Lwowie, by 
je przerwać ze względu na chorobę oczu. 
W roku 1925 wstępuje na Wydział Chemiczny 
Politechniki Lwowskiej. Jeszcze jako student
ka w roku 1926 podejm uje pracę naukową 
w charakterze młodszego asystenta. Tam też 
w roku 1934 uzyskuje stopień akademicki in
żyniera chemika. W sierpniu 1939 r. wyjeżdża

ze Lwowa i obejmuje stanowisko kierownika la
boratorium w "Fabryce Chemicznej" w Dębicy. 
Matka Stanisława wraz z siostrami Czesławy 
pozostają we Lwowie. Siostra Lubomira prowa
dzi we Lwowie tajne nauczanie, ukrywa też ro
dzinę żydowską. Po wojnie przyjeżdża do Gli
wic, gdzie uczy matematyki i fizyki w Liceum, 
którego zostaje dyrektorem. Siostra Zdzisława 
w czasie wojny czynnie bierze udział w dzia
łalności konspiracyjnej najpierw organizowanej 
przez ZWZ, a następnie AK. W październiku 
1945 r. zostaje wraz z mężem aresztowana 
i skazana na 10 lat obozu na Kołymie w Ma- 
gadanie. Mąż zostaje uwolniony w 1953 r., 
Zdzisława rok później. Dzięki staraniom Cze
sławy wrócili do Polski (do Gliwic) w pierwszym 
transporcie w 1955 roku. Brat Czesławy Zyg
munt, absolwent Wydziału Mechanicznego Po
litechniki Lwowskiej, już w 1936 roku jako rze
czoznawca lotniczy Kontroli Cywilnych Statków 
Powietrznych zostaje przeniesiony do Warsza
wy, by następnie poprzez Rumunię trafić do 
Arm ii Polskiej we Francji. Do Polski wraca 
w 1946 roku podejm ując pracę w Bytom iu, 
a następnie w Warszawie.
Czesława Troszkiewicz wraz z wybuchem woj
ny przerywa pracę zawodową na dwa lata. 
Przebywa w tym czasie we wsi Kędzierz pod 
Dębicą. Pod koniec 1941 roku powraca do 
Lwowa. W styczniu 1942 r. obejmuje stanowi
sko wykładowcy chemii w Polskiej Zawodowej 
Szkole Chemicznej, a następnie, po otwarciu 
przez Niemców Politechniki pod nazwą "Kur
sy Techniczne", stanowisko asystentki w K a te 
drze Chemii Ogólnej na Wydziale Rolniczo-La- 
sowym . Pracę kontynuow ała  też w latach 
1944-1945, tym razem w charakterze p.o. do
centa w Katedrze Chemii Organicznej Lwow
skiego Instytutu Politechnicznego.
We wrześniu 1945 przyjeżdża do Gliwic. 4 paź
dziernika 1945 roku podejmuje pracę jako ad
iunkt w tworzonej przez prof. Edwarda Suchar- 
dę w Katedrze Chemii Organicznej Politechni
ki Ś ląskiej w G liw icach. Po dwóch latach 
po śmierci profesora obejmuje po nim w ykła
dy z chemii organicznej. W roku 1947 na wnio
sek Rady Wydziału Chemicznego i za zgodą 
MSzWiN Politechnika Śląska zawiera z inż. 
C zesławą Troszkiew icz umowę jako  z za- 
stępcą profesora i powierza Jej kierownictwo 
Katedry. W roku 1951 na podstaw ie pracy 
"Redukcja nitrowych związków aromatycznych 
w roztworze kwaśnym", wykonanej pod kierow
nictwem prof. Edwina Płażka, Rada Wydziału 
Chemicznego Politechniki Wrocławskiej nada
je inż. Czesławie Troszkiewicz stopień nauko
wy doktora nauk technicznych. Trzy lata póź
niej dr inż. Czesława Troszkiewicz otrzymuje
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tytuł naukowy docenta, a Minister Szkolnictwa 
Wyższego powołuje Ją na stanowisko samo
dzielnego pracownika nauki. Tytuł profesora 
nadzwyczajnego uzyskuje w 1962 roku, a pro
fesora zwyczajnego siedem lat później. W la
tach pięćdziesiątych i sześćdziesiątych Pani 
docent, a następnie profesor, Troszkiew icz 
obok kierowania Katedrą Chemii Organicznej 
pełni wiele odpowiedzialnych funkcji admini- 
s tracyjno-kierow niczych na Politechnice 
Śląskiej. W  latach 1953-1956 jest prorektorem 
ds. nauki, w latach 1953-1960 redaktorem na
czelnym  Zeszytów  Naukowych Politechniki 
Śląskiej, w latach 1960-1964 prodziekanem, 
a w latach 1964-1971 dziekanem  W ydziału 
Chemicznego. Aktywnie działa też w polskim 
Towarzystwie Chemicznym, którego była człon
kiem już od 1930 roku, pełniąc po wojnie przez 
wiele lat funkcje sekretarza, wiceprzewodniczą
cej i przewodniczącej Oddziału w Gliwicach. 
W 1969 roku, po reorganizacji Politechniki 
Śląskiej, Pani Profesor Troszkiewicz obejmuje 
kierownictwo najpierw Katedry, a później Insty
tutu Chemii i Technologii Organicznej. Na tym 
stanowisku pozostaje do momentu przejścia na 
emeryturę w roku 1972.
Emerytura oznaczała w przypadku Pani Pro
fesor rozstanie z funkcjami organizacyjnym i, 
ale nie z pracą zawodową. Jeszcze przez dzie
sięć lat osobiście prowadziła wszystkie wykła
dy z podstawowego kursu chemii organicznej 
na kierunku "Technologia chemiczna" dzien
nych studiów magisterskich na Wydziale Che
micznym oraz osobiście egzaminowała rocznie 
stu kilkudziesięciu studentów. Jej wykłady były 
zawsze świetnie przygotowane, logicznie skon
struowane, corocznie unowocześniane i, co 
istotne dla słuchaczy, łatwe do zapisania. W ie
lokrotnie były podejmowane próby wydania ich 
w formie skryptu lub książki, lecz częste zm ia
ny treści spowodowały, że te próby nie docze
kały się realizacji. W wykładach już od roku 
1947 opierała się na teorii elektronowej budo
wy związków organicznych i to podejście po
głębia ła z czasem. Przez studentów i m łod
szych pracowników była w prywatnych rozmo
wach nazywana familiarnie "Czesią", ale z tej 
familiarności nic nie zostawało w bezpośred
nich kontaktach. Była bardzo stanowcza, bu
dziła respekt nawet wśród grona profesorskie
go. Potrafiła być ostra i oschła, choć kiedy nie 
było takiej potrzeby była miła i ciepła. Dla wielu 
studentów, a szczególnie studentek niższych 
lat była wręcz postrachem. Krążyło o Niej wiele 
opowieści i legend. Prawdą jest, że ściany Jej 
gabinetu były zwykle pom alowane na kolor 
ciemnoburgundowy, a na zewnątrz i wewnątrz 
gabinetu przy drzwiach znajdowały się wycie

raczki. Studenci nazywali ten pokój "czerwoną 
oberżą". Ile było prawdy w tym, że znacznie 
łagodniej traktowała studentów niż studentki, 
trudno mi rozstrzygnąć. Uczestniczyłem  jako 
bierny świadek w wielu egzaminach ustnych 
prowadzonych przez Panią Profesor i mogę 
potw ierdzić, że ostry m akijaż i zbyt krótka 
spódniczka nie były pomocne w zdaniu egza
minu przez studentkę, lecz podobny efekt w y
woływał nadmiernie n iedbały strój, czy fryzura 
studenta. Wiele studentek w momencie wejścia 
na egzamin nie potrafiło ze zdenerwowania wy
krztusić swego nazwiska, ale Pani Profesor 
była do tego przyzwyczajona, nie wykazywała 
niecierpliwości i zdenerwowania; jeśli student
ka była przygotowana, to po ochłonięciu nawią
zywała kontakt i egzamin przebiegał w przyja
znej atmosferze. Pomimo respektu, jaki Pani 
Profesor budziła , w iększość studentów  na
prawdę Ją lubiła. Młodsi z pracowników żywili 
względem Niej podobne uczucia, ze starszymi 
bywało różnie. Zarówno wśród pracowników 
jak i studentów krążyła wieść, iż z języków ob
cych Pani Profesor zna tylko, ale za to św iet
nie, francuski. W rzeczywistości posługiwała 
się dość swobodnie, przynajmniej w piśmie, an
gielskim i rosyjskim, słabiej niemieckim. Co do 
francuskiego, to w rzeczywistości prawie go nie 
znała. Skąd w ięc ta legenda o francuskim ? 
Może z faktu, że podpisywała się skrótem na
zw iska, który m ożna było  odczytać jako 
"Trosze", zawsze z tą kreseczką niejako po 
francusku akcentującą ostatnią literę. Może też 
z tego, że niekiedy, zamiast okularów, używa
ła pięknie zdobionego "lorgnon". Jednym  z ra
czej mniej znanych zwyczajów Pani Profesor 
było zapraszanie współpracowników przygoto
wujących się do obrony pracy doktorskiej na 
długą dyskusję naukową w Wigilię Bożego Na
rodzenia. Zwyczaj ten z pewnością nie przy
sparzał Pani P ro fesor sym patii w śród żon 
przyszłych doktorantów.
Badania naukowe Czesława Troszkiewicz roz
poczęła, jak już wspomniałem, jeszcze przed 
uzyskaniem dyplomu inżyniera. Pierwszą pra
cę publikuje już w roku 1932, dwie następne 
również przed wojną. Pierwsza powojenna pra
ca z 1946 roku ukazuje się (w języku angiel
skim) w polskim czasopiśm ie. Przez następ
nych ponad dziesięć lat Pani Profesor zajm u
je się głównie sprawami organizacyjnym i oraz 
dydaktyką, a także budowaniem zespołu. O ta
cza się ludźmi ambitnymi i zdolnym i, rozw ija
jąc wraz z nimi badania nad reakcjami amidów 
i oksymów oraz ich wykorzystaniem  w synte
zie azotow ych układów  hete rocyk licznych . 
Równolegle koordynuje badania nad przem ia
nami w ęg low odanów . Pod Jej k ierunkiem



ośmiu pracowników uzyskuje stopnie naukowe 
doktora. W dalszych latach spośród Jej byłych 
doktorantów i współpracowników wielu habili
tow ało  się i uzyskało ty tu ły  profesorskie 
(Z. Prajsnar, S. Goszczyński, R. Bogoczek, 
T. Kiersznicki, J. Suwiński, A. Maślankiewicz, 
W. Szeja, W. Zieliński i R. Mazurkiewicz). 
Wraz z tymi współpracownikami publikuje po
nad czterdzieści prac oraz uzyskuje dwadzie
ścia kilka patentów polskich i zagranicznych. 
Do nieprzem ijających osiągnięć naukowych 
zespołu Cz. Troszkiewicz należy zaproponowa
nie i realizacja nowej metody syntezy układu 
chinolinowego z oksymów p-arylo-a,(3- niena
syconych związków karbonylowych oraz opra
cowanie praktycznie wykorzystanej metody 
utleniania węglowodanów do kwasów w ino
wych. Była w środowisku chemików organików 
osobą bardzo dobrze znaną. Nie lubiła jednak 
wyjeżdżać z Gliwic i brać udziału w konfe
rencjach naukowych; przez pewien czas nie 
popierała też wyjazdów pracowników na takie 
spotkania. Niechęć Pani Profesor do osobi
stych ustnych wystąpień naukowych była 
też przyczyną dość zabawnej sytuacji na 
Zjeździe Polskiego Towarzystwa Chemiczne
go w Gdańsku. W programie obrad anonsowa
no wystąpienie autorstwa Cz. Troszkiew icz 
i niżej podpisanego. Kiedy zaczynałem prezen
tację wyników, do sali w kroczył areopag 
najbardziej znanych polskich profesorów che
mii organicznej, by niestety po kilku minutach 
salę z rozczarowaniem opuścić. Sprowadziło 
ich tu nazwisko Pani Profesor, a nie, jak 
w młodzieńczym zadufaniu myślałem, atrak
cyjność prezentowanej tematyki. Tematyka ba
dań naukowych uprawianych w katedrze kie
rowanej przez Czesławę Troszkiewicz była zaś 
istotnie atrakcyjna i, co ważniejsze, była i jest 
twórczo rozwijana nie tylko w Gliwicach, ale 
i w wyższych uczelniach Poznania, Wrocławia, 
Sosnowca, Aachen, Moskwy, w stanie Idaho 
i w Columbus.
Aktywność zawodowa, organ izacyjna oraz 
osiągnięcia zarówno naukowe jak i dydak
tyczne Pani Profesor Czesławy Troszkiewicz 
były zauważane i doceniane przez w ładze, 
a także przez studentów. Była w ięc między 
innymi wyróżniana nagrodam i M inistra, 
odznaczona Kawalerskim Krzyżem Odro
dzenia Polski, Medalem Edukacji Narodo
wej, odznaczeniami wojewódzkimi i uczelnia
nymi, a także bardzo przez Nią cenioną Od
znaką Honorową Zrzeszenia Studentów Pol
skich.
Zmarła 6 listopada 1985 roku. Pochowana 
jest na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.

J. Suwiński

f SA M O R ZĄ D  
s t u d e n c k i !

Mamy już za sobą większość spraw organizacyj
nych, jakie przynosi ze sobą nowy rok akademic
ki. Trzeba, więc pomyśleć o bieżącej działalności 
i zastanowić się na tym jak będą wyglądały mie
siące spędzone na uczelni. Jednym z zadań po
wierzanych przez Uczelnie samorządowi jest za
dbanie o organizację czasu wolego, jakim dyspo
nują studenci. Jest to nie lada zadanie, ponieważ 
od kilku lat mamy bardzo niepokojącą tendencje. 
Większość czasu spędza się na odwiedzaniu po
bliskich pubów. Trzeba przyznać, iż jest to nie
zbyt wyszukana forma rozrywki. Dawno już chy
ba minęły czasy, kiedy to brać studencka należała 
do elity ludzi dbających o rozwój nie tylko na
ukowy, ale również i kulturowy. Gliwice nie są, 
co prawda, ośrodkiem akademickim o tradycjach 
sięgających średniowiecza, ale tej swojej ponad 
półwiecznej historii można się dopatrzyć wielu 
momentów owocnej pracy studentów Politechni
ki Śląskiej.
Warto może rozpocząć działanie mierzące do 
ożywienia tej społeczności. Jedna z takich okazji 
są IGRY, które przynajmniej w założeniu, organi
zowane są co roku. Z końcem ubiegłego roku stu
denci nie doczekali się koncertu plenerowego, 
który jest wręcz symbolem tej imprezy. Najła
twiej byłoby szukać winnych w Samorządzie, ale 
to nie takie oczywiste. Takie święto, aby było 
przygotowane jak się należy potrzebuje dobrej 
organizacji. Samo się nie zorganizuje. Doświad
czenie z ubiegłych lat nie na wiele się zdaje. 
Większość studentów ten okres traktuje porostu 
jako dzień wolny. Na nic nie zdaje się szukanie 
i zapraszanie wziętych zespołów, czy tez urozma
icanie repertuaru. Nie należy jednak popadać 
w zniechęcenie i całkowicie rezygnować z orga
nizowanie takiej imprezy. To tradycja, którą na
leży pielęgnować i nie pozwolić, aby zaginęła.
W tym roku prace przygotowawcze do 
IGRÓW 2003 Samorząd Studencki ma zamiar 
rozpocząć bardzo wcześnie. Zgodnie z zapo- 
wiedziąjuż na listopadowym posiedzeniu mają 
się odbyć pierwsze rozmowy na ten temat. 
Warto chyba jednak tylko podpowiedzieć, że tu 
nie chodzi o ten finisz, czyli IGRY, ale zbiór 
pewnych działań, które pom ogą tak pokiero
wać organizacją, aby majowe święto studenc
kie było prawdziwym świętem, a nie tylko 
dniem wolnym od zajęć.

S. Gibas 29
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O D N O T O W A N IA
■ Laury dla profesora 

Bolesława POCHOPIENIA
Podczas ostatniej sesji Rady M iasta Katowic 
wręczono "Honorowe odznaki miasta Katowi
ce" czterem wybitnym profesorom śląskich 
uczelni. Za szczególny wkład w rozwój Kato
wic i za osiągnięcia naukowe odznakami zosta
li wyróżnieni profesorowie: Bolesław POCHO
PIEŃ z Politechniki Śląskiej, Tadeusz SŁA
WEK z Uniwersytetu Śląskiego, Jam WOJTY
ŁA z Akademii Ekonomicznej oraz Julian 
GEMBALSKI z Akademii Muzycznej.
Prof. B. Pochopień znalazł się także w gronie 
"100 NAJM ĄDRZEJSZYCH" wybranych 
przez jury spośród kandydatów zaproponowa
nych w plebiscycie "Dziennika Zachodniego".

■ Superpracownia 2002 dla 
Katedry Organizacji Produkcji

W związku ze złożeniem przez Uczelnię wnio
sku o przyznanie pracowni komputerowej 
w ramach programu "Internet w Szkołach - 
Projekt Prezydenta RP" z kancelarii Prezydenta 
RP na ręce JM Rektora nadeszło pismo, w któ
rym doradca Prezydenta J. Wysokiński infor
muje o rezultatach programu.
Do Zespołu Realizacyjnego napłynęło blisko 
110 projektów z 31 uniwersytetów, politechnik 
i akademii. Jury składające się z przedstawicie
li Kancelarii Prezydenta RP, sponsorów oraz 
powołanych ekspertów, spośród wszystkich 
nadesłanych wniosków badawczych biorących 
udział w projekcie Superpracownia 2002 wyło
niło 25 najlepszych. Wśród tych 25 wybranych 
znalazł się również projekt z Politechniki Śląs
kiej. Katedra Organizacji Produkcji Wydziału 
Organizacji i Zarządzania otrzyma w pełni wy
posażoną pracownię komputerową, dzięki któ
rej możliwe będzie realizowanie wielu projek
tów naukowych.

■ Najmniejszy uniwersytet 
Saksonii

8 października w "Sachsische Zeitung" ukaza
ła się poniższa notatka o Internationales

G O D N E
Hochschulinstitut w Zittau, gdzie w inauguracji 
roku akademickiego uczestniczyli JM Rektor 
prof. W. ZIELIŃSKI oraz prof. J. BEND- 
KOWSKI.
"Nowy narybek" dla najmłodszego uniwersy
tetu w Saksonii. Wczoraj zostali immatrykulo
wani studenci z pięciu krajów przy  Internatio
nales Hochschulinstitut. Przedtem została prze
prowadzona ostra kwalifikacja.
Ci ze studentów, którzy w poniedziałkowe p o 
południe zasiedli w sali ratusza w Zittau wzięli 
pierwszą przeszkodę. W tym roku zgłosiło się 
448 chętnych, z których immatrykulowanych  
zostało 70 - każdy osobiście. Przeszli oni z  suk
cesem przez kwalifikację i zdali egzamin ję zy 
kowy uprawniający do studiów w Niemczech. 
Obecnie na tej najm niejszej i na jm łodszej 
uczelni Saksonii studiuje 265 studentów. 
Głównym tematem uroczystości były szanse, 

jakie  stwarza rozszerzenie Unii Europejskiej. 
"Europa je s t budowana także w Zittau", mówi 

prof. Georg Unland, rektor Akademii Górniczej 
we Freibergu i prezydent Rady Uniwersyteckiej 
IHI. "Uczmy się razem, wtedy do czegoś doj
dziemy", radzi prof. Unland nowo upieczonym  
studentom. Tak samo duże znaczenie ma rów
nież wspólne świętowanie i spędzanie wolne
go czasu. Wiedza fachow a je s t ważna, ale nie 
mniej ważne je s t  p ielęgnow anie stosunków  
międzyludzkich i wzajemne zrozumienie. Stu- 
denci-obcokrajowcy pochodzą głównie z  Pol
ski i Czech. "Tutaj, w trójkącie trzech krajów, 
położenie każdego z  państw  je s t  podobne", 
mówi radny Landu Gunter Yallentin, "daleko 
od centrum, głęboka prowincja". Tylko będąc 
razem można z  tego małego zakątka stworzyć 
znaczący region, Europę  w pom niejszeniu . 
Udział wschodnich sąsiadów je s t konieczny. 
"Jestem zawsze otwarty na wasze problemy", 
zapewnia studentów burmistrz Zittau Arnd Vo- 
igt, zachęcając ich do angażowania się w życie 
miasta. Jak to ju ż  robią studenci IH I pokazuje  
przykład M ichaeli Kovaćovej. Ta Słowaczka  
studiuje od 1999 roku nauki społeczne, a dzi
siaj zostaje uhonorowana nagrodą DAAD za 
aktywną pracę  w komitecie doradczym dla ob
cokrajowców  w Urzędzie Miasta.
70 nowych studentów przyjęto na cztery kie
runki: ekonomika przedsiębiorstw, inżynieria 
ekonom iczna, inżynieria środow iska, nauki 
społeczne. Podział na kraje przedstaw ia  się  
następująco: Polska - 48, Czechy - 11, N iem 
cy - 9, Węgry - 1, Słowacja - 1.

Autor: M. Klaus, tłum. E. Siwy



■ Akredytacja kierunku 
Elektrotechnika

W dniach 29 - 31 października br. przebywał 
na Wydziale Elektrycznym Zespół Oceniający 
Komisji Akredytacyjnej Uczelni Technicznych 
w składzie: prof. dr hab. inż. Andrzej Demen- 
ko - Politechnika Poznańska, dr hab. inż. Jan 
Anuszczyk - profesor Politechniki Łódzkiej, 
dr hab. inż. Michał Zeńczak - profesor Poli
techniki Szczecińskiej. Celem wizyty były 
działania związane z procedurą akredytacji kie
runku Elektrotechnika. W pierwszym dniu po
bytu członkowie Zespołu uczestniczyli w spo
tkaniu z JM Rektorem prof. W. ZIELIŃSKIM 
oraz Dziekanem Wydziału prof. Bogusławem 
GRZESIKIEM. W programie pobytu była 
wizytacja pomieszczeń dydaktycznych i wybra
nych zajęć dydaktycznych, zapoznanie się 
z formami rozliczania zajęć (organizacja kolo
kwiów, egzaminów, sprawozdania z ćwiczeń 
laboratoryjnych, prace przejściowe, prace 
dyplomowe) a także spotkania z przedstawicie
lami studentów i pracowników oraz kierownic
twem jednostek wewnętrznych Wydziału. 
Odbyły się również spotkania z Kolegium 
Dziekańskim, podczas których wyjaśniano 
sprawy szczegółowe zawarte we wniosku sa
mooceny, opracowanym kilka miesięcy wcze
śniej. Goście zwiedzili Bibliotekę Główną, za
poznali się z funkcjonowaniem bibliotek insty
tutowych i pracowni komputerowych; intereso
wali się również warunkami socjalno-bytowy
mi oraz sportowymi studentów i pracowników. 
Podczas końcowego spotkania z Kolegium 
Dziekańskim przekazano wstępne wnioski 
wynikające z przeprowadzonej kontroli i poin
formowano o dalszym przebiegu procedury 
akredytacyjnej. Z informacji wynika, że proce
dura akredytacyjna zostanie zakończona jesz
cze w bieżącym roku kalendarzowym.

W listopadzie br. Wydział Elektryczny będzie 
gościł Zespół Oceniający KAUT ds. akredyta
cji drugiego z prowadzonych kierunków - Elek
tronika i Telekomunikacja.

M. Mikrut

■ Doskonalenie nauczania 
języków obcych

Studium Praktycznej Nauki Języków Obcych 
rozpoczęło nowy rok akademicki serią szkoleń

i prezentacji przeznaczonych dla lektorów 
i wykładowców języków obcych.
17 września 2002 r. w zespole anglistów 
mgr Bożena Stefanowicz przedstawiła prezen
tację dotyczącą możliwości wykorzystania 
komputera w nauce języków obcych ze szcze
gólnym nastawieniem na kulturę krajów angiel
skiego obszaru językowego.
Tworzenie przez uczących się prezentacji mul
timedialnych przy wykorzystaniu programów 
Power Point, Internet Explorer i Macromedia 
Flash jest ogromnie motywujące szczególnie 
dla studentów uczelni technicznych, którzy 
mogą się wykazać zarówno znajomością języ
ka obcego jak  i um iejętnością używania w y
mienionych programów.

Prezentacja na temat wykorzystania kompute
ra w nauce języków obcych była oparta na naj
nowszych tendencjach metodycznych. Są to:

- Content Based Leaming - czyli wykorzysta
nie znajomości tematu (tutaj: kultury kra
jów anglojęzycznych) do nauczania języka 
obcego

- Task Based Leaming - czyli wykorzystanie 
tworzenia projektów językow ych jako pro
cesu złożonego z poszczególnych zadań słu
żących do poszerzania znajomości języka 
obcego

CALL (Computer Assisted Language Lear- 
ning) - czyli w ykorzystanie kom putera 
w procesie nauczania i uczenia się języka 
obcego

Leamer Autonomy - czyli autonomia ucznia 
- uczący się sam bierze aktyw ny udział 
w podejmowaniu decyzji i ponosi odpowie
dzialność za proces uczenia się.

25 września 2002 r. odbyły się w Studium 
Języków Obcych jeszcze dwie prezentacje 
zorganizowane przez wydawnictwa Express 
Publishing i Oxford University Press, które 
zapoznały lektorów i wykładowców z szeroką 
gamą podręczników i materiałów dydak
tycznych stworzonych przez powyższe w y
dawnictwa zarówno dla studentów jak  i na
uczycieli.

Agnieszka Śliwińska

W dniach 19-21 września br. odbyła się we 
Wrocławiu XI Międzynarodowa Konferencja 
Dydaktyczna pt. "Mój warsztat metodyczny na 
początku XXI wieku". Konferencja została zor
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cych Politechniki Wrocławskiej i zbiegła się z 
obchodami 50-lecia istnienia Studium. Uczest
niczyli w niej także pracownicy SPNJO Poli
techniki Śląskiej. Mgr Joanna Horecka przed
stawiła referat pt. "W spomaganie warsztatu 
nauczycielskiego środkami technicznymi. Zasto
sowanie program ów  m ultim edialnych 
i intemetu", w którym omówiła zastosowanie 
technologii informacyjnej w nauczaniu języ
ków obcych ze szczególnym uwzględnieniem 
języka niemieckiego. Referat mgr Bożeny Ste
fanowicz pt. "TBL (Task Based Leaming) - 
pomysł na atrakcyjne zajęcia z języka bizne
su" dotyczył projektu przeprow adzonego 
w grupie studentów  W ydziału Organizacji 
i Zarządzania w oparciu o jeden z nowych tren
dów w nauczaniu.

J. Horecka
r

■ Politechnika Śląska 
wśród liderów edukacji

Wydawnictwo "Informatory Szkolne" zawiado
miło nas, że w wyniku dorocznego sondażu 
pn. "Kariera M aturzysty - W ybór Dalszej 
Nauki" Politechnika Śląska znalazła się 
w gronie uczelni najczęściej w ybieranych

UCZELNIA  W YR Ó Ż N IO N A  
W KONKURSIE

U M R Z Y  EDUKACJI
ZA ROK 2002

32

U D E R Z Y  E D U K A C J I  - E D Y C J A  II

Morm olcr ElHłKACIA HA NOWY DOK U K O IM Y  I AKADEMICKI K M s w »  200?

przez młodzież na Śląsku. W związku z tym 
przyznano naszej Uczelni tytuł LIDERA EDU
KACJI, czego w yrazem  je s t zam ieszczony 
dyplom.

■ Centrum
Inżynierii Biomedycznej

W dniu 18 października 2002 roku odbyło się 
III posiedzenie Rady Naukowej Centrum Inży

nierii Biom edycznej Politechniki Śląskiej. 
W skład Rady Naukowej wchodzą Prorektorzy 
ds. Nauki i W spółpracy z Przemysłem  Poli
techniki Śląskiej, Śląskiej Akademii M edycz
nej, Uniwersytetu Śląskiego, a także profeso
rowie tych uczelni, specjaliści różnych dzie
dzin inżynierii biomedycznej, jak  też przedsta
wiciele współpracujących, czołowych wytwór
ców sprzętu m edycznego w kraju. Dyrektor 
CIB, prof. dr hab. inż. Jan M arciniak przedsta
wił Radzie "Sprawozdanie z realizacji planu 
rzeczowo-finansowego za rok 2001" oraz omó
wił "Plan rzeczow o-finansow y C entrum  na 
rok 2002". W dyskusji podkreślono w ażną rolę 
jaką  CIB odgrywa w integracji potencjału in
telektualnego i badawczego w  obszarze inży
nierii biomedycznej w zakresie programów ba- 
dawczych-poznawczych, jak  też aplikacyjnych, 
realizowanych we w spółpracy z czołow ym i 
producentami wyrobów medycznych w kraju, 
z którym i podpisane zostały  Porozum ienia 
o współpracy naukowo-badawczej i wdroże
niowej.

Centrum  prow adzi działalność in tegru jącą 
naukę, przem ysł i ośrodki służby zdrow ia 
ukierunkow aną na m ożliw ość w łączenia do 
program u zam ierzeń transferu  technologii 

wyrobów medycznych w ma
łych i średnich przedsiębior
stwach w ramach programu 
Phare, realizowanego przez 
Urząd Marszałkowski Woje
wództwa Śląskiego.

Aktualnie Centrum realizu
je  5 projektów  badaw 
czych KBN oraz zgłosiło  
4 projekty zwykłe i 1 zam a
wiany. W stadium przygoto
wania i realizacji jest 12 prac 
naukowo-badawczych i usłu
gowych dla przemysłu wy
robów medycznych. Zorga
nizow ane zostały także 

3 konferencje z udziałem  i prezentacją 
prom ocyjną Centrum . N a rzecz jednostek  
współpracujących wykonanych zostało 16 prac 
dyplomowych, sponsorowanych przez prze
mysł. W najbliższym okresie Centrum przy
gotowuje także zintegrowane projekty badaw
cze do VI Programu Ramowego Unii Euro
pejskiej.

B. Zielonka



■ Koncert inauguracyjny 
na Wydziale Chemicznym

Tradycyjnie od wielu już lat z okazji inaugu
racji roku akademickiego na Wydziale Che
micznym odbywają się koncerty kameralne. 
Dzięki dobrej akustyce i ciekawemu wnętrzu 
budynku Wydziału przy ul. Ks. M. Strzody 7, 
cieszą się one ogromnym zainteresowaniem. 
W tym roku "Koncert na Schodach" odbył się 
na zaproszenie Dziekana, Rady Wydziału oraz 
Samorządu Studenckiego Wydziału Chemicz
nego 15 października w godzinach wieczor
nych.
Licznie zgromadzona publiczność miała oka
zję wysłuchać repertuaru, nad wyborem któ
rego od lat czuwa dr inż. Zbigniew Stec.
Tym razem w pełnym uroku wnętrzu budynku 
gościliśmy Zespół Kameralistów NOSPR 
w Katowicach w składzie: Marek Barański - fa
got, Patryk Laburda - skrzypce, Kinga Toma
szewska - skrzypce, Eugeniusz Mikołajczyk - 
altówka i Anna Zabrzeńska - wiolonczela. Ar
tyści wykonali koncert fagotowy a-mol Anto
nio Vivaldiego, kwartet na fagot i trio smycz
kowe C-dur Franęois Devienne oraz kwartet 
smyczkowy F-dur "Amerykański" op. 96 An
tonina Dworzaka.
Sylwetki artystyczne twórców, ich dzieje, oko
liczności powstania wykonywanych utworów 
oraz inne muzyczne ciekawostki przedstawia
ła słuchaczom dr Aleksandra Konieczna.
Na widowni, zapełnionej do ostatniego miej
sca przez pracowników i studentów, gościliśmy 
JM Rektora Politechniki Śląskiej, członków 
Senatu Uczelni, sponsorów Wydziału i wielu 
innych zaproszonych gości.
N iepow tarzalna atm osfera koncertów przy 
świecach na schodach zabytkowego budynku 
Wydziału Chemicznego sprawia, że pozostają 
one na długo w pamięci słuchaczy.

E. Bobrowska-Gnesik

■ Po prostu Lwów
W Centrum Promocji Kultury Zagranicznej 
czynna jest (od 4 listopada do 13 grudnia br.) 
wystawa fotograficzna autorstw a dr inż. 
Krzysztofa Zioło (pracow nika Politechniki 
Śląskiej) pt. "Po prostu Lwów". Wystawa bę
dąca fotograficznym zapisem majowej wypra

wy grupy pracowników naszej Uczelni prezen
tuje piękno miasta będącego kolebką Politech
niki Śląskiej, jak również miastem pochodze
nia wielu gliwiczan. Wystawa kontynuuje kra- 
joznawczo-architektoniczny nurt zainteresowań 
fotograficznych autora. Prezentowane prace 
przedstawiają niezwykłe piękno i różnorodność

Katedra rzymsko-katolicka we Lwowie 

architektury tego niezwykle zasłużonego dla 
polskiej kultury miasta.

K. Zioło

■ Wystawy 
w Klubie Pracowników

Po sześciu latach ponownie zawitała do Gale
rii Klubu Politechniki Śląskiej gliwicka m alar
ka Katarzyna Kurp. To pierw sze m iejsce, 
w którym można było obejrzeć całkiem nową 
kolekcję obrazów tej artystki. W ystaw ione 
dzieła są zupełnie inne od tych, które powsta
ły do tej pory. Dawniej obrazy Katarzyny Kurp 
były formą komentarza do otaczającej rzeczy
wistości pewnych zjawisk społecznych, towa
rzyszących nieuchronnym przemianom. W naj
nowszej kolekcji obrazów artystka podjęła bar
dzo trudny temat w malarstwie - dialog z pej
zażem. Katarzyna Kurp jest absolwentką Wy
działu Grafiki katowickiej Filii Akademii Sztuk 
Pięknych w Krakowie.
Marta Kula jest druga malarką, która w paź
dzierniku wystawiła swoje prace w Galerii 
Klubu. Obrazy, które można było zobaczyć, 
powstały pod wpływem podglądania Natury, 
przem yśleń, poczucia zintegrow ania się 
w łaśnie z N atura, często rów nież pod 
wpływem Muzyki. Ciepłe pastelowe kolory 
prac niejednego z odwiedzających zapewne 
wprawiły w dobry nastrój. Marta Kula ukoń
czyła Akademie Sztuk Pięknych w Krakowie 
na wydziałach Architektury Wnętrz oraz M a
larstwa.

A. Rutkowska 33

pa
źd

zie
rn

ik 
20

02



pa
źd

zie
rn

ik 
20

02 ■ Olimpijski sukces 
Akademickiego Chóru 
Politechniki Śląskiej

Druga Olimpiada Chóralna odbyła się w Bu- 
san (Korea Płd.) w dniach 19-26 października 
2002 r. Oto, w telegraficznym skrócie, co na 
niej było:
- uczestniczyło 170 chórów z 40 krajów 

w 25 kategoriach - około 5.000 chórzystów,

Chór pod olimpijskim dzwonem - Busan 2002

- międzynarodowe jury składało się z 46 osób 
- z Polski prof. Jan Szyrocki,

- najliczniej obsadzone kategorie: muzyka lu
dowa a'capella - 39, chóry dziecięce - 32, 
muzyka sakralna - 22,

- w kategorii muzyki współczesnej z obo
w iązkowym  praw ykonaniem  wystąpiło 
12 chórów,

- najliczniej reprezentowane kraje: Korea - 
68 zespołów, Chiny - 16, Rosja - 13, Indo
nezja - 7, Niemcy - 7 (z Polski 3),

- do finału zakwalifikowano chóry, które były 
laureatami złotych medali międzynarodo
wych festiwali lub I Olimpiady,

- najwięcej zw ycięstw  odnotowały chóry 
z Chin (5), Węgier (4) i Japonii (2). Polska 
uplasow ała się w punktacji ogólnej na 
8 miejscu na świecie.

A kadem icki Chór Politechniki Śląskiej 
z Gliwic pod dyrekcją Czesława Freunda, 
jako laureat m.in. I O lim piady w Linzu  
w 2000 roku, znalazł się w finale i startując 
w trzech kategoriach uzyskał 3 srebrne 
medale:

w kat. chórów mieszanych, 
w kat muzyki współczesnej, 
w kat. muzyki sakralnej.

Dyrygenta w pracy wspierają instruktorzy: Lu
cjusz Anders, A gnieszka Chrapek, Joanna 
Greń, Anna Popczyk i Jarosław Szczepanek.

Pracę chóru organizuje pod kierunkiem preze
sa Krzysztofa Chlipalskiego Zarząd w składzie. 
Zbigniew Proniewicz, Agata Przybylska, Mar
ta Wymazała i Jan Kubica oraz administrator 
Zygmunt Piórkowski.
W minionym roku akademickim chór pod dy
rekcją profesora Czesława Freunda wystąpił 
37 razy, w tym miał prawykonanie Mszy Re
gina coeli" Romualda Twardowskiego na M ię
dzynarodow ym  Festiw alu "Gaudę M ater 
w Bazylice Jasnogórskiej w C zęstochow ie 
i wziął udział w 7 festiwalach.
Na zaproszenie naszego chóru, w ram ach 
XXII Gliwickich Spotkań Chóralnych, zapre
zentowało się w Gliwicach 6 zespołów: Chór 
D ziewczęcy RANICA z M ińska (B iałoruś) 
Chór Kameralny ANIMATO z Pawłowic, NY- 
BORG MOTETKOR z wyspy Fionia (Dania), 
Chór Kameralny Akademii Muzycznej w Ka
towicach, Akademicki Chór Politechniki Wro
cławskiej oraz Chór "Dr M laden Stojanovic" 
z Prijedor (Republika Serbska - Bośnia i Her
cegowina).

Zapraszamy m łodzież studiującą i uczącą się 
do wspólnej pracy - próby w poniedzia łk i 
i środy w godz. 1 830 - 2100 a także dodatko
we zajęcia we wtorki od godz. 1 800. S iedzi
ba chóru znajduje się na W ydziale B udow 
nictwa.

K. Chlip ais ki

■ Inauguracja roku 
na sportowo

W środę, 9 października, o godzinie 9.00 
p ro f dr hab. inż. Krystian Probierz, Dziekan 
Wydziału Górnictwa i Geologii wraz zaproszo
nymi gośćmi pow itał przybyłych do Auli 
Głównej studentów, których znaczną w ięk
szość stanowili studenci pierw szego roku. 
Wśród zaproszonych gości był prof. dr hab. 
inż. M arian Dolipski, Prorektor ds. Nauki 
i Współpracy z Przemysłem. Nowym studen
tom zaprezentowani zostali rów nież p ro 
dziekani, kierownicy katedr i zakładów oraz 
Paweł Piekarczyk, przewodniczący Samorzą
du Studenckiego Wydziału Górnictwa i Geo
logii.
Po oficjalnej uroczystości Dziekan zaprosił 
wszystkich na obiekty Ośrodka Sportu i tak



rozpoczął się Pierwszy Wydziałowy Dzień 
Sportu. Równocześnie z festynem sporto
wo-rekreacyjnym w hali OSiR odbywał się 
turniej piłki halowej z udziałem drużyn re
prezentujących władze Zabrza, Gliwic, ING 
Bank Śląski oraz Politechniki Śląskiej jako 
gospodarza tego turnieju. Właśnie profeso
rowie Politechniki okazali się w tych roz
grywkach najlepsi, wygrywając z ING Bank 
Śląski. Pozostałe miejsca zajęły Zarządy 
Miasta Gliwic oraz Zabrza.
Następnie Prorektor ds. Dydaktyki, prof. 
dr hab. inż. Ryszard K. Wilk wręczył wszyst
kim medalistom AMSzW i AMPP dyplomy. 
W tym roku było tego naprawdę sporo. Przypo
mnijmy tylko, że wśród wszystkich uczelni je 
steśmy na szóstym miejscu, a wśród uczelni 
technicznych na trzecim, więc jest się czym 
chwalić.
Ostatnim, ale chyba najbardziej oczekiwanym 
punktem tego dnia, był mecz piłki halowej 
pomiędzy władzami wydziału a studentami. 
Wśród profesorów oczywiście nie zabrakło 
dziekana i prorektora. Wśród studentów wy
dział reprezentowali miedzy innymi Paweł Pie
karczyk, przewodniczący samorządu wydziało
wego oraz Grzegorz Kwiatek, który w kadencji 
2001/2002 pełnił funkcje przewodniczącego 
Uczelnianego Zarządu Samorządu Studenckie
go Politechniki Śląskiej.
Takie rozpoczęcie roku akademickiego, to bar
dzo ciekawy i godny polecenia innym wydzia
łom sposób na prezentację swojego wydziału 
studentom pierwszego roku. Przyglądając się 
zmaganiom sportowym tych dwóch drużyn 
profesor przestaje być osobą nieprzystępną, 
a raczej człowiekiem, który tak naprawdę 
nigdy nie przestał być studentem i nadal wie, 
co to znaczy dobra zabawa. Różnica jednak 
jest w tym, iż wiedzy posiada już trochę 
więcej, a czasami nawet więcej niż tylko tro
chę, ze słuchacza stał się mówcą, a z osoby stu
diującej tę wiedzę - bardziej pasjonatem, a cza
sem hobbystą.

S. Gibas

■ Ćwiczyć każdy może
Październikowe warsztaty tańca i fitnessu za
początkowały cykl spotkań miłośników tych 
form aktywności sportowej. Mgr Ewa Flach 
zapowiada, że będzie można raz w miesiącu 
poćwiczyć z najlepszymi instruktorami aerobi
ku i nauczycielami tańca z kraju oraz z zagra
nicy. Wielki finałem tych imprez ma być kon

gres, który odbędzie się pod koniec bieżącego 
roku akademickiego.
Tym razem do Gliwic zawitali ponownie 
Monika Zachariasz oraz Wojtek Sochaczewski 
z Krakowa. Wszystkim są dobrze już znane za
jęcia afro-aerobiku prowadzone przez ten duet. 
Nowinki z Reebok University poznaliśmy dzię
ki Kasi Szmyd, która przyjechała z Warszawy. 
Natomiast z Nigerii przybył czarnoskóry 
nauczyciel tańca Alex Olanrewaju. Dzięki nie
mu można było poznać jak tańczy się afro-dan- 
ce i podszkolić się w hip-hop. N atom iast 
mgr Ewa Flach poprowadziła zajęcia z funky 
oraz hi-lo impact do dynamicznej muzyki pro
ponując nowe rozwiązania w podziale na gru
py. Duża różnorodność zajęć sprawiła, że każ
dy mógł znaleźć coś dla siebie.

A. Rutkowska
■ Sekcja Judo AZS
•  W dniach 1 0 - 1 3  października 2002 r. 

w hali sportowej w Opolu zostały rozegra
ne 46 indywidualne Mistrzostwa Polski se
niorów w judo. Zawody zakończyły się du
żym sukcesem naszych zawodników treno
wanych przez Czesława Garncarza i Grze
gorza Kotlińskiego:
Bronisław W OŁKOW ICZ w ywalczył 
srebrny medal w kategorii 90 kg, dopiero 
w finale ulegając piątemu zawodnikowi Mi
strzostw Europy - wszystkie wcześniejsze 
walki wygrał przed czasem. Choć jego ko
ronną kategorią, w której czterokrotnie 
triumfował w Polsce i wywalczył piąte 
miejsce w Europie, jest 81 kg, tym razem 
udowodnił, że w wyższej kategorii wagowej 
też potrafi osiągać sukcesy.
Drugi srebrny medal wywalczył Ireneusz 
KWIECIŃSKI w kategorii +100 kg. Jest to 
już jego czwarty medal na M istrzostwach 
Polski seniorów. Tym razem musiał w finale 
uznać wyższość brązowego medalisty M i
strzostw Europy Wojnarowicza z Bytomia. 35
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Wcześniej pokonał czołowych polskich za
wodników, wśród nich wicemistrza Europy 
Ertla z Warszawy.

•  Dobrze rozwijają się najmłodsi zawodnicy 
sekcji judo AZS Gliwice pod opieką trene
rów: Tadeusza Połomskiego, Eugeniusza 
Olejniczaka, Waldemara Stochelskiego 
i Czesława Garncarza:

- 5 października 2002 r. w Bytomiu zosta
ły rozegrane eliminacje do Ogólnopol
skiego Turnieju Judo juniorów i juniorek 
Regionu Południa z udziałem 207 zawod
ników i zawodniczek z województw: ma
łopolskiego, świętokrzyskiego, podkar
packiego i śląskiego. 7 zawodników i za
wodniczek AZS Gliwice, zajmując miej
sca od pierwszego do trzeciego zakwalifi
kowało się do turnieju.

- 6 października 2002 r. w Gliwicach roze
grano czwartą (ostatnią) eliminację do 
Mistrzostw Polski młodzików z udziałem 
176 zawodników i zawodniczek z 22 klu
bów województw opolskiego i śląskiego. 
Zawody przebiegły pod dyktando zawod
ników gliwickich, z których 18 uzyskało 
nominacje do Mistrzostw Polski, zajmu
jąc miejsca od pierwszego do trzeciego.

- Dużym sukcesem gliwickiej drużyny 
zakończyły się Drużynowe Mistrzostwa 
Polski juniorów i juniorek młodszych. 
Zawody rozegrano 19 października 
2002 r. w Bytomiu z udziałem 11 drużyn. 
Drużyna AZS Politechniki Śląskiej wy
walczyła srebrny medal, odnosząc swoje 
zwycięstwa z Gwardią Warszawa 8:1, 
z Juwenią Wrocław II 7:2, z Czarnymi 
Bytom (o wejście do finału) 6:3, ulegając

dopiero w finale zespołowi Ju- 
wenii Wrocław I 6:3.
Drużyna powtórzyła swój suk
ces z ubiegłego roku, kiedy to 
również uległa w finale Juwe- 
nii Wrocław. Gliwiccy juniorzy 
m łodsi udowodnili, że tak po 
zawodach indywidualnych, jak  
i drużynowych zajm ują drugie 
miejsce w kraju. Jest to bardzo 
duży sukces sekcji pracującej 
w trudnych warunkach, osią
gnięty dzięki dużemu zaanga
żowaniu trenerów: Eugeniusza 
Olejniczaka, Tadeusza Połom

skiego i Czesława Garncarza.
Nie udało się natomiast powtórzyć sukcesu 
(brązowy medal w ubiegłym roku) drużynie 
juniorek młodszych. Tym razem  drużyna 
prowadzona przez trenera Waldemara Sto
chelskiego wywalczyła piąte miejsce.
- Juniorzy i juniorki walczyli w dniach 26 - 

27 października br. w ogólnopolskim tur
nieju w Koszalinie, zdobywając jedno 
drugie i dwa trzecie miejsca.

- Dobrze spisali się m łodzicy prowadzeni 
przez Eugeniusza Olejniczaka w m ię
dzynarodowym turnieju w Zakopanem  
z udziałem 312 zawodników z Czech, 
Niemiec, Ukrainy, Słowacji i Polski, zdo
bywając trzy srebrne i dwa brązowe m e
dale.

- Warto zwrócić uwagę na postępy 
Agnieszki Kluk. Po jej występie w Grand 
Prix Seniorów w Gdańsku, gdzie zajęła 
5. miejsce, co jak  na jun iora jest wyni
kiem bardzo dobrym  - w Bytom iu, na 
Ogólnopolskim Turnieju Judo Juniorów 
Juniorek i Juniorów Regionu Południe 
zdobyła srebrny medal w kategorii 52 kg, 
a na turnieju w Koszalinie ta  m łoda za
wodniczka zdobyła srebrny medal.

Jak więc widać, w Gliwicach nie mamy nie 
tylko bardzo dobrych seniorów, ale rośnie 
mam coraz silniejsza grupa zawodników, 
którzy w najbliższych latach zasilą szeregi 
seniorów.

■ Strona własna  
Ośrodka Sportu

Internet jest najszybszym  środkiem  przekazu 
informacji. Ta dziedzina przekazu środków roz



wija się o wiele szybciej niż jej po
przednicy - radio, telewizja oraz ga
zety. Tak jak radio i telewizja, inter
net pozwala na uzyskanie najśwież
szych wiadomości, ale tylko w inter- 
necie można bez problemu zajrzeć 
do archiwum informacji. Z gazetami 
internet wygrywa właśnie pod 
względem szybkości przekazu infor
macji, bo oba te źródła są bardzo 
dobrymi archiwami tego co się dzie
je. Dlatego tak wiele instytucji 
i przedsiębiorstw decyduje się na to 
by tworzyć dla swoich potencjal
nych klientów strony internetowe, 
dzięki którym można znaleźć odpo
wiedź na nurtujące pytania.
Wraz z nowym rokiem akadem ic
kim powstała nowa strona Ośrodka 
Sportu Politechniki Śląskiej. Dzięki 
niej wielu studentów będzie mogło 
dowiedzieć się o planie zajęć, w ja 
kich godzinach mają dyżury nauczyciele wf-u, 
poczytać o osiągnięciach sportowych swoich 
kolegów i koleżanek z roku, jak  również 
pooglądać zdjęcia z imprez jakie organizuje 
Ośrodek Sportu. Osoby spoza Politechniki 
Śląskiej będą mogły się dowiedzieć o możliwo
ści i cenach wynajęcia obiektów sportowych, 
którymi dysponuje OS. Wkrótce powstaną 
podstrony sekcji studenckich, gdzie będzie 
można znaleźć informacje dotyczące działal
ności danej sekcji, godzinie i miejscu od
bywających się spotkań sportowców. Wszyst
kich miłośników sportu zapraszamy na 
www.os.polsl.gliwice.pl

A. Rutkowska

■ Siatkówka - 
III runda Pucharu Polski

Kolejny raz drużyna siatkarzy AZS-u Gliwice 
dotarła do III rundy Pucharu Polski. Tym razem 
przeciwnikiem był grający w ekstraklasie pol
skiej siatkówki KS Energia Sosnowiec. Wśród 
zawodników tej drużyny byli reprezentanci 
kraju: Marcin Nowak i Grzegorz Wagner. To 
pewnie był jeden z powodów tak licznego 
przybycia kibiców, którzy szczelnie wypełnili 
nie tylko trybuny, ale prawie każde miejsce No
wej Hali.
Pierwszy mecz III rundy odbyła się w Sosnow
cu. Gospodarze wygrali to spotkanie 3:0 
(25:16, 25:19, 25:15). Mecz rewanżowy odbył

się 23 października w Gliwicach. To była 
okazja pokazania się przed tutejszą publiczno
ścią i trzeba przyznać, że nasza drużyna nie 
zawiodła.
W pierwszym secie gospodarze grali bardzo 
ciężko, czego efektem było przegranie pierw
szego seta do 13. Trema jednak minęła i pod
opieczni dra Czapli od początku drugiego seta 
ruszyli do walki. Po zdobyciu przez Gliwice 
pierwszych 10 punktów wynik był wręcz 
zaskakujący - remis z przeciwnikiem  o dwie 
klasy lepszym można bez przesady nazwać 
niespodzianką! Ale jak  by tego było mało, 
AZS zaczął wypracowywać przewagę, prowa
dząc w pewnym m om encie naw et trzem a 
punktami. Czyżby zanosiło się na niespodzian
kę? Było blisko, a z czasem jak  set zbliżał 
się ku końcowi, tem peratura tak przy siatce, 
jak i na widowni, znacznie się podniosła. 
Goście jednak wyraźnie i skutecznie ruszyli 
do odrabiania strat. W rezultacie set zakoń
czył się wynikiem 25:22 dla Energetyka. Kolej
nego i już ostatniego seta również oni wygrali 
do 16.
Po tym meczu AZS Gliwice pożegnał się 
z Pucharem Polski. Zrobił to jednak w dobrym 
stylu. Ten mecz pokazał, że naszym chłopcom 
nie brakuje woli walki, a może z czasem 
gliwiccy kibice będą mogli częściej oglądać 
taką siatkówkę u siebie w hali.

S. Gibas
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bez wygranej

W tym sezonie wyraźnie nie wiedzie się druży
nie tenisa stołowego AZS Gliwice. Jak na razie 
przegrali praktycznie wszystkie mecze zdoby
wając przy tym zaledwie 9 punktów. Chyba nie 
tego się spodziewali - pamiętamy pewnie, że 
pod koniec pierwszej rundy zajmowali 5 miej
sce i mówiło się nawet o walce w play-off-ach. 
Druga runda była znacznie mniej pomyślna, ale 
udało się wypracować plan minimum, jaki po
stawiła sobie drużyna przed sezonem - utrzy
manie się w ekstraklasie bez konieczności gry 
w barażach.
Jak jednak będzie w tym sezonie? Ciężko po
wiedzieć. Przegrane pięć pierwszych meczy nie 
nastraja pozytywnie. Trzeba jednak pamiętać, 
iż przeciwnicy na których trafiła drużyna AZS 
Gliwice, to aktualna czołówka. Kolejni prze
ciwnicy to już druga połowa tabeli, jest więc 
szansa na coraz lepsze wieści z meczy gliwic
kich pingpongistów.

S. Gibas

■ W dniu 1 października 2002 r. zmarł w wie
ku 57 lat m gr inż. Janusz Lamboj, starszy 
wykładowca, długoletni pracownik Wydziału 
Mechanicznego Energetycznego - Instytutu Ma
szyn i Urządzeń Energetycznych, a następnie 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki - 
Instytutu Inżynierii Wody i Ścieków.
Zmarły był ofiarnym, wzorowym pracownikiem 
cieszącym się szacunkiem współpracowników 
i studentów.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 5 paździer
nika br. na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.

■ W dniu 11 października 2002 r. zmarł w wie
ku 76 lat dr inż. Henryk Orwat, emerytowa
ny nauczyciel akademicki Instytutu Fizyki Wy
działu Matematyczno-Fizycznego Politechniki 
Śląskiej.
Zmarły był bardzo sumiennym i cenionym pra
cownikiem, całe życie zawodowe był związany

z Politechniką Śląską. Był bardzo aktywnym 
działaczem ZNP. Wielokrotnie wyróżniany i na
gradzany nagrodami Rektora i odznaczeniami 
resortowymi.
Pozostanie w naszej pamięci jako człowiek bar
dzo skromny, uczciwy i prawy.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 15 paź
dziernika br. na Cmentarzu Centralnym w  Gli

wicach.

■ W dniu 27 października 2002 r. zmarł w  w ie
ku 63 lat dr inż. Ryszard G aw roński, star
szy wykładowca Instytutu Matematyki W ydzia
łu Matematyczno-Fizycznego, absolwent Poli
techniki Śląskiej.
Zmarły był odznaczony Złotym oraz Brązowym 
Krzyżem Zasługi, Z ło tą  Odznaką "Zasłużony 
w Rozwoju Województwa Katowickiego", Od
znaką Honorową "Zasłużonemu Opolszczyź- 
nie", O dznaką "Zasłużony dla Po litechnik i 
Śląskiej" i wyróżniony wieloma nagrodami Mi
nistra Edukacji Narodowej oraz Rektora Poli
techniki Śląskiej.

Uroczystości pogrzebowe odbyły się 30 paź
dziernika br. w Katowicach na cmentarzu przy 
ul. Sienkiewicza.

■ W dniu 29 października 2002 r. zmarł w  Kra
kowie w wieku 96 lat prof. dr hab. inż. A n 
drzej Bolewski, doktor honoris causa Akade
mii Górniczo-Hutniczej i Politechniki Śląskiej. 
Wybitny mineralog, nauczyciel i wychowawca 
wielu pokoleń mineralogów, geologów i górni
ków, autor licznych podręczników akadem ic
kich. Aresztowany podczas Sonderaktion Kra- 
kau i w ięziony w obozach Sachsenhausen 
i Dachau. Doradca delegacji polskiej na kon
ferencji Wielkiej Trójki w Poczdamie. Dwukrot
nie prorektor AGH, członek rzeczywisty PAN 
i PAU. Twórca państwowej służby geologicznej, 
honorowy generalny dyrektor górniczy I stopnia. 
Organizator życia naukowego, współzałożyciel 
i wieloletni prezes Polskiego Towarzystwa Mi
neralogicznego.

Wyróżniony wieloma orderami i odznaczenia
mi, m.in. Krzyżem Komandorskim  z Gw iazdą 
oraz Krzyżem Wielkim Polonia Restituta, Me
dalem Rodła, Krzyżem Oświęcimskim, Meda
lem im. Mikołaja Kopernika.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 5 listopa
da br. na Cmentarzu Rakowickim w  Krakowie.

Opracowanie redakcyjne: mgr inż. Bogusław Szewc, Instytut Elektroenergetyki i Sterowania Układów 
Pol. SI., Gliwice, ul. B. Krzywoustego 2, p. 618, tel. 23716 93, e-mail: bszewc@polsl.gliwice.pl
Fotografie w nadesłanych materiałach są zamieszczane na odpowiedzialność autora korespondencji. 
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Inauguracja roku akademickiego 
w Zespole Szkół Wyższych w Rybniku, 16 października 2002 r.
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ROWEREM NA MONT-BLANU

1 - Z pełnym obciążeniem, w jednym z,.małych niemieckich miasteczek”; 
2 - Biwak na 3800 mnpm.;
3 - Aiquile du Midi o zachodzie słońca;
4- Piękne są lodowce widziane z góry;
5 - Chamonix, półmetek wyprawy;
5 - Politechnika Śląska zawsze wysoko!;
7 - Nocleg jak przygotowany -okolice schroniska Goóter


